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«По тому пізнають усі,  що ви учні Мої,  як будете мати любов між собою» (Івана 13:35).
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УВІЙТИ ДО КОВЧЕГУ

Гуманізм, віра в людину – найдавні-
ша релігія під сонцем. Її кредо було 
проголошене ще на початку історії 
людства: ви будете як боги і самі ви-
рішуватимете, що таке добро, а що 
– зло (Буття 3:5). Однак, крім нашо-
го безпідставного бажання вважати 
себе вищою сутністю, ніякої підста-
ви ця точка зору не має. Віра ж, поз-
бавлена   підстави, – це ніщо інше, як 
марновірство: у що хочемо, у те й ві-
римо, і відчепіться від нас зі своїми 
фактами.

Т
ак, біохімік і пись-
менник-фантаст Ай-
зек Азімов (1920-

1992), який очолював аж 
до своєї смерті Американ-
ську асоціацію гуманістів, 
писав: «У мене немає до-
казів, що Бога немає, але 
я настільки сильно пере-
конаний в цьому, що вва-
жаю зайвою витратою часу 
шукати докази». Це – за-
ява релігійного фанати-
ка, що відкидає біблійну 
заповідь, співзвучну з го-
ловним принципом нау-
кового методу: «Усе до-
сліджуйте...» (1 Сол. 5:21).

Думка про те, що люди-
на є найвищою сутністю, 
заснована на ідеї еволю-
ційного прогресу приро-
ди взагалі (яка, мовляв, 
стає все кращою і кра-
щою), і людини зокрема 
(вона теж стає все кра-
щою і кращою).

Та де би людина не 
проголошувалася най-
вищою цінністю, справа 
зазвичай закінчується те-
рором, гільйотиною, кон-
цтаборами, знищенням 

тисяч людей «в ім’я лю-
дини» – від Французької 
революції і до тоталітар-
них режимів нашого часу. 
Як це не парадоксально 
звучить, там, де найвища 
цінність не людина, а Бог, 
у людини набагато біль-
ше шансів на процвітання. 
Там же, де найвища цін-
ність – сама людина, лю-
дині навіть жити виявля-
ється небезпечно.

Нарешті, атеїстичні ідеї, 
закладені в основу гума-
нізму, неспроможні з точки 
зору моралі. Знову і зно-
ву доводиться чути по-
блажливі визнання самих 
атеїстів, мовляв, потрібно 

дозволяти «народу» (на-
товпу, масам, електора-
ту) вірити в Бога, оскіль-
ки від цього люди стають 
кращими.

Питання істинності 
християнського віровчен-
ня при цьому залишається 
поза розглядом, оскільки 
інакше відразу з’являєть-
ся проблема: помилкове 
вчення (християнство) ро-
бить людей кращими, а іс-
тинне вчення (атеїзм) на 
це не здатне.

Але якщо християн-
ське вчення – брехня, то 
ми не маємо морального 
права поширювати його, 
яким би корисним воно 
не виглядало. Якщо ж іс-
нує достатня ймовірність 
того, що воно – істинне, 
наш обов’язок – дати кож-
ному можливість ознайо-
митися з ним.

Писання не залишає 
місця для релігійного 
нейтралітету: «Хто не зо 
Мною, той проти Мене, – 
говорить Господь, – і хто 
не збирає зо Мною, той 
розкидає» (Луки 11:23, 
Матвія 12:30).

Сергій ГОЛОВІН.

У Харкові 2 березня на площі 
Свободи всі охочі знову зібра-
лися, щоб молитися за Україну. 
Так моляться у Харкові вже сім 
років поспіль.

П
редставники різних конфесій моляться 
за нашу країну, уряд і народ. І заохочу-
ють всіх харків’ян приєднуватися до мо-

литви, адже місця для всіх вистачить.
Кожна молитовна зустріч закінчується ві-

танням: «Слава Ісусу Христу!». А у відповідь 
проголошують: «Навіки Йому слава!».

«Слава Богу за мир у Харкові, за поряту-
нок і змінені серця», – пише Надія Морохо-
вець з Харкова.

Погляньте на птахів небесних, що не 
сіють, не жнуть, не збирають у клуні, 
та проте ваш Небесний Отець їх годує. 
Чи ж ви не багато вартніші за них?

(Євангеліє від Матвія 6:26)

У Харкові на площі християни 
вже сім років моляться за Україну

Всеукраїнська Рада Цер-
ков і релігійних організацій 
звернулася до Верховної 
Ради та до парламентарів, 
наголосивши, що законопро-
єкт № 2713-д накидає ярмо 
ігроманії шляхом запрова-
дження послаблених умов 
оподаткування для органі-
заторів азартних ігор і ло-
терей, повідомляє irs.in.ua.

К
лючовим аргументом Ради було те, 
що послаблення оподаткування для 
організаторів азартних ігор і ло-

терей відкриє доступ до них широким 

верствам населення.
Релігійні діячі вважають, що проєкт 

закону є цинічною спробою лобізму в 
інтересах власників ігорного бізнесу в 
Україні. До того ж документ позбавляє 
Державний бюджет України передба-
чених раніше надходжень.

Через законодавчу ініціативу ще 
більше може поширитися в українців 
залежність від азартних ігор і лотерей, 
зубожіння та руйнація українських сі-
мей через згубні наслідки ігроманії.

ВРЦіРО нагадала, що азартні ігри 
були заборонені в країні протягом ос-
танніх 11 років. За їх словами, такі ігри 
забирали у багатьох сімей останні за-
ощадження та кидали чисельних ігро-
манів у боргові ями.

Релігійні діячі не підтримують 
легалізацію ігрового бізнесу в Україні
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У Китаї до 2025 року на 
5,5 млн кв/км (майже на 
60% території країни) вла-
да розширить програму 
штучних опадів (дощу та 
снігу). Тобто влада зби-
рається й надалі «мані-
пулювати погодою», пові-
домляє korrespondent.net.

М
етод «маніпулювання погодою» 
полягає в розпиленні над хма-
рами різних субстанцій (напри-

клад, йодистого срібла), завдяки чому 
можуть випадати опади.

Ця технологія повинна допомогти 
у відновленні після природних ката-
строф, у боротьбі з лісовими й сте-
повими пожежами, поліпшити сіль-
ськогосподарське виробництво та 
дозволити контролювати аномально 

високі температури або 
посуху. Уже 50 тисяч ки-
тайських міст і селищ за-
стосовують засів хмар 
на регулярній основі, 
щоб уникнути проблем 
на фермерських полях.

Цей метод не є яки-
мось дослідженням 
або чимсь абстрак-
тно науковим. Однак є 

побоювання, що ця технологія може 
вплинути на літні мусонні дощі в Ін-
дії, які відіграють важливу роль в еко-
логії всього регіону.

Брак координації в маніпулюванні 
погодою може призвести до звину-
вачень в «викраденні дощу» з боку 
сусідніх країн, зазначають вчені з На-
ціонального університету Тайваню.

Тисячі людей в Бельгії 
та Нідерландах померли 
від евтаназії, повідомляє 
christiantoday.com.

О
бидві країни запровадили зако-
ни про евтаназію та сприяли са-
могубствам ще у 2002 році, хоча 

Бельгія пішла далі, дозволивши дітям 
та людям з психічними захворюван-
нями отримати це право.

Дані Інституту медичної антропо-
логії та біоетики у Відні показують, що 
відтоді у Бельгії вмирає через евта-
назію велика кількість людей: з 24 у 
2002 році до 2656 у 2019 році. А в Ні-
дерландах ці показники ще вищі: із 
1882 у 2002 році до 6361 у 2019 році.

Антонія Таллі, учасниця кампанії 
«Товариства захисту ненароджених ді-
тей» (SPUC), заявила, що кожна смерть 
– це трагедія.

«Сумно, що люди сприймають смерть 
як розв’язання своїх проблем. Але саме 
так люди починають думати, коли ле-
галізується евтаназія».

Вона висловила занепокоєння тим, 
що деякі люди, можливо, вирішили за-
кінчити своє життя, щоб не бути тяга-
рем для своїх сімей. Згідно з дани-
ми за 2018 рік зі штату Вашингтон у 
США, де евтаназія законна, виявилося, 
що більше половини (5%) людей, які 
були вбиті таким чином, зробили це, 
оскільки відчували, що стали тягарем 
для сім’ї, друзів та опікунів.

«По всій земній кулі поширюєть-
ся повзуча культура смерті, оскільки 
закони про евтаназію приймаються в 
країні за країною», – зазначила Таллі.

За її словами, протягом 2020 року 
Нова Зеландія, Іспанія та Португалія 
прийняли законопроєкти, що дозво-
ляють евтаназію.

«Стережіться виставляти свою милостиню пе-
ред людьми, щоб бачили вас; а як ні, то не ма-
тимете нагороди від Отця вашого, що на небі.
Отож, коли чиниш ти милостиню, не сурми пе-

ред себе, як то роблять оті лицеміри по синаго-
гах та вулицях, щоб хвалили їх люди. Поправ-
ді кажу вам: вони мають уже нагороду свою!
А як ти чиниш милостиню, хай не знатиме ліва 

рука твоя, що робить правиця твоя, щоб таємна 
була твоя милостиня, а Отець твій, що бачить 
таємне, віддасть тобі явно.
А як молитеся, то не будьте, як ті лицеміри, 

що люблять ставати й молитися по синагогах 
та на перехрестях, щоб їх бачили люди. Поправ-
ді кажу вам: вони мають уже нагороду свою!
А ти, коли молишся, увійди до своєї комірчи-

ни, зачини свої двері, і помолися Отцеві своєму, 
що в таїні; а Отець твій, що бачить таємне, від-
дасть тобі явно…
А як постите, то не будьте сумні, як оті лице-

міри: вони бо зміняють обличчя свої, щоб бачи-
ли люди, що постять вони. Поправді кажу вам: 
вони мають уже нагороду свою!
А ти, коли постиш, намасти свою голову, і лице 

своє вмий, щоб ти посту свого не виявив лю-
дям, а Отцеві своєму, що в таїні; і Отець твій, 
що бачить таємне, віддасть тобі явно» (Матвія 
6:1-6,16-18).

М
ожна молитися тільки тому, що ми так звикли, така традиція, 
і ми молимося вже автоматично. Але молитва має стати ос-
новним заняттям у нашому житті. Певна річ, не в той спосіб, 

щоб присвячувати їй ще більше часу, а завдяки усвідомленню зна-
чення молитви та ревности, з якою переживаємо її. 

Кімната нашої молитви запрошує і чекає. Треба увійти до неї, 
зачинити за собою двері та покірно стати на коліна перед Богом, 
Який тримає у Своїх руках і світ, і нас самих.

Своєю молитвою ми здатні вплинути на долю світу більше, ніж усі 
диктатори, королі й завойовники, усі великі люди цього світу, разом узяті.

Влада Франції хоче зменшити вплив релігії в політиці 
та суспільстві, впроваджуючи секуляризм. При цьому 
французький міністр внутрішніх справ Жеральд Дар-
манін назвав євангельських християн «дуже важливою 
проблемою». Це означає, що віруючі не матимуть про-
блем до тих пір, доки їх віра не буде суперечити дер-
жавним законам, повідомляє c4u.org.ua.

Д
арманін заявив, що євангельські 
християни є «проблемою» під час 
обговорення нового закону щодо 

«посилення дотримання принципів Рес-
публіки», яка нібито покликана змен-
шити вплив ісламу. Міністр, фактично, 
прирівняв євангелістів до ісламістів.

Відомо, що в країні євангельських 

християн понад мільйон, і їх кількість 
зростає. Однак уряд хоче впроваджу-
вати секуляризм і тому намагається 
зменшувати релігійний вплив на осві-
ту, виховання, сім’ю. Чиновники на-
зивають «релігійним сепаратизмом» 
усе, що громада запроваджує на ос-
нові свого віросповідання.

Через те, що ісламісти скоюють зло-
чини в країні, влада все більш схиль-
на контролювати релігії, тиснувши й 
наклавши обмеження не тільки на му-
сульман. А щоб ліволібералів не зви-
нуватили в ісламофобії, вони виділя-
ють ще євангельських християн до ка-
тегорії «проблемних», бо тоді можна 
стояти на позиції секуляризму без ри-
зику відповідати.

Ліволіберали бачать загрозу в єван-
гелістах, бо на їх погляди дуже важко 
впливати, тому що євангельським хри-
стиянам притаманна послідовність у 
підтримці консервативних сил.

У Рівному на залізничих коліях 16-річний хлопчик намагався ви-
конати завдання «групи смерті» з небезпечної онлайн-гри. Од-
нак поліція врятувала підлітка, повідомляє unian.ua.

Х
лопчика помітив перехожий і викли-
кав поліцію, яка з’ясувала, що він хотів 
виконати доручення «групи смерті» з 

гри у соцмережі.
Стало відомо, що раніше хлопець вже 

виконував завдання «групи смерті», завда-
вавши собі порізи на тілі.

Поліція розшукує «групу смерті» та відкри-
ла провадження через замах на доведення 
до самогубства. І звернулася з проханням до 

батьків більше спілкуватися з дітьми й вибу-
довувати дружні стосунки. А в разі підозрі-
лої поведінки підлітків – звертатися до фа-
хівців та до поліції.

Нагадаємо, що однією з причин скоєння 
самогубств серед українських дітей та під-
літків є активізовані небезпечні ігри та «гру-
пи смерті» у соцмережах. Зокрема, за 2020 
рік 137 дітей від 8 до 17 років скоїли суїцид.

«Чи ж ви не знаєте, що дружба зо світом то ворож-

неча супроти Бога? Бо хто хоче бути світові прияте-
лем, той ворогом Божим стається» (Як. 4:4).
Але завжди знаходилися щасливчики, яких у біблій-

ному трактуванні прийнято називати блаженними. 
Попри спротив світу їм вдавалося ставати своїми Бо-
гові, Його друзями.

Т
ака дружба має свою ціну: «Коли 
хоче хто йти вслід за Мною, хай 
зречеться самого себе, і хай візь-

ме свого хреста, та й іде вслід за 
Мною» (Мт. 16:24) – неодноразово 
попереджав Господь Ісус Христос 
Своїх учнів, а разом з ними і нас, 
Його послідовників, яких сьогод-
ні прийнято називати християнами.

«Камінням побиті бували, 

допитувані, перепилювані, умира-
ли, зарубані мечем, тинялися в ове-
чих та козячих шкурах, збідовані, 
засумовані, витерпілі» (Євр. 11:37) 
– от неповний перелік тортур, яких 
зазнавали люди, що не відрікалися 
своєї віри в Бога, люди, «що світ не 
вартий був їх», як згодом підсумує 
автор Послання до євреїв (11:38).

Але не треба вважати, що ціна 

слідування за Христом вимірюєть-
ся лише усілякими поневіряннями 
та жахливими тортурами. Зазвичай 
за слідування за Спасителем дово-
диться платити не таку страшну, але 
все таки доволі суттєву ціну, як на-
приклад: фінансовими чи репутацій-
ними втратами, глузуванням чи від-
вертою зневагою оточення.

Ясна річ, такі випробування не 
можна порівняти з тортурами, з яки-
ми стикалися деякі люди за відмову 
зректися власної віри, проте дово-
лі часто думка оточення змушувала 
багатьох людей відступити від сво-
їх переконань, зректися того, у що 
вони вірили.

І якщо тортури, на щастя, загро-
жують мало кому з нас, від тиску 

скептично налаштованої більшо-
сті не застрахований ніхто. І так чи 
інакше, нам доводиться неодноразо-
во стикатися зі спокусою поступити-
ся власними релігійними переконан-
нями, щоб не відрізнятися від світ-
ського оточення, так би мовити, «не 
відбиватися від колективу».

У такій ситуації одного разу опи-
нився «один невидющий», що «сидів 
при дорозі» поблизу Єрихону (див. 
Лк. 18:35). Почувши, що до міста на-
ближається Ісус Назарянин, він став 
«кричати й казати: Ісусе, Сину Дави-
дів, змилуйся надо мною!» (в. 38). 

Жодні вмовляння і погрози ото-
чення не змусили його замовкнути, 
навпаки, «він іще більше кричав: Сину 
Давидів, змилуйся надо мною!» (в. 

39). Завдяки своїй вірі і наполегли-
вості сліпець отримав від Спасите-
ля зцілення.

«Просіть і буде вам дано, шукайте 
і знайдете, стукайте і відчинять вам» 
(Мт. 7:7) – радить усім Христос. Проте 
Він не стверджує, що ми відразу от-
римаємо, знайдемо, здобудемо все 
необхідне. Для цього часто доводить-
ся долати власні сумніви, нерішучість 
та скептицизм оточення, але «вірний 
Бог, Який не попустить, щоб ви ви-
пробовувалися більше, ніж можете, 
але при спробі й полегшення дасть, 
щоб знести могли ви» (1Кор. 10:13). 

Проте цього не станеться, якщо 
ми особисто в це не будемо вірити.
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ПРОСТИТИ ЧИ НЕ ПРОСТИТИ?АРИФМЕТИКА БЛАГОДАТІ
«А Він їм розповів оцю притчу, говорячи: Котрий з вас 

чоловік, мавши сотню овець і загубивши одну з них, 
не покине в пустині тих дев’ятидесяти й дев’яти, та 
й не піде шукати загинулої, аж поки не знайде її? А 
знайшовши, кладе на рамена свої та радіє. І, прийшов-
ши додому, скликає він друзів і сусідів, та й каже до 
них: Радійте зо мною, бо знайшов я вівцю свою тую 
загублену. Говорю вам, що так само на небі радіти-
муть більш за одного грішника, що кається, аніж за 
дев’ятдесятьох і дев’ятьох праведників, що не потре-
бують покаяння!» (Лк.15:3-7).

Я
к це виглядає з точки зору арифме-
тики: залишити 99 овець заради 
однієї, залишити всю отару перед 

лицем небезпеки нападу хижих звірів! 
Євангеліст Іван розповідає про 

не дуже порядну жінку, котра цілий 
літр екзотичного мира (вартістю при-
близно в річний заробіток) вилила 
на ноги Христа, коли кількох грамів 
було б цілком достатньо. Чи це не 
марнотратність?

 «А Марія взяла літру мира, з най-
дорожчого нарду пахучого, і намасти-
ла Ісусові ноги, і волоссям своїм Йому 
ноги обтерла... І пахощі мира напов-
нили дім!» (Ів. 12:3).

А апостол Марко говорить про 
вдову та дві її монети, ніби прини-
жуючи роль крупних жертводавців. 
«І сів Він навпроти скарбниці, і ди-
вивсь, як народ мідяки до скарбни-
ці вкидає. І багато заможних укида-
ли багато. І підійшла одна вбога вдо-
виця, і поклала дві лепті, цебто гріш. 
І покликав Він учнів Своїх та й про-
мовив до них: Поправді кажу вам, що 
ця вбога вдовиця поклала найбіль-
ше за всіх, хто клав у скарбницю. Бо 
всі клали від лишка свого, а вона по-
клала з убозтва свого все, що мала, 
свій прожиток увесь» ( Мр. 12:41-44). 

Матвій підкреслює нібито «не-
справедливість» оплати праці, коли ті, 
що пропрацювали 12 годин під спе-
котним сонцем, отримали  не більше 
від тих, котрі працювали лише годи-
ну: «А взявши, вони почали нарікати 
на господаря, кажучи: Ці останні го-
дину одну працювали, а ти прирівняв 
їх до нас, що витерпіли тягар дня та 
спекоту... А він відповів і сказав до 
одного із них: Не кривджу я, друже, 
тебе, хіба не за динарія згодився зо 
мною? Візьми ти своє та й іди. Але я 
хочу дати й цьому ось останньому, 
як і тобі. Чи ж не вільно мені зо сво-
їм, що я хочу, зробити? Хіба око твоє 
заздре від того, що я добрий? Отак 
будуть останні першими, а перші ос-
танніми!» (Мт. 20:11-16).

То що ж, виявляється, благодать 
не завжди справедлива? Чому Бог 
дві монети вбогої вдови оцінив до-
рожче, ніж мільйони багача? І який 
роботодавець платитиме однако-
во тому, хто працював день, і тому, 
хто прийшов наприкінці роботи?

Чому Бог вибрав обманщика Яко-
ва замість старанного Ісава? Для чого 
Йому було потрібно готувати про-
стого пастушка Давида на царство 
в Ізраїлі? Чому Соломон – продукт 

невірності батька – нагороджений 
небувалою мудрістю? 

Чому так багато «чому»?
Благодать – це Божий дар, а не за-

робіток, про що ясно сказав господар 
у вищезгаданій притчі: «Хіба не моя 
воля давати те, що хочу?» (Мт. 29:15).

«Чи ти, Сауле заздриш, що Я до-
брий до Давида? Чи заздрите ви, фа-
рисеї, через те, що Я відкрив доступ 
до спасіння поганам? Чи засмучені 
ви тим, що Я ціную молитву митни-
ка вище за молитву фарисея, а може, 
тим, що Я прийняв сповідь розбійни-
ка в останню мить і ввів його до раю? 
Невже це викликає у вас заздрість? 
Ви осуджуєте Мене за те, що Я зали-
шив отару, аби спасти заблудлу вів-
цю, чи подав на стіл відгодоване теля 
блудному синові»? – докоряє Господь.

Бо хіба господар обманув тих, хто 
працював увесь день? Адже вони от-
римали обіцяне. Їхнє невдоволення 
виникло через «скандальну арифме-
тику» благодаті. Вони не могли зми-
ритися з правом господаря розпо-
рядитися своїми засобами так, як він 
хотів, і заплатити найманцям, що при-
йшли наприкінці дня, у 12 разів біль-
ше, ніж вони на те заслужили.

Ми дивуємось з приводу дивної 
поведінки пана, ризикуючи втрати-
ти при цьому основне, що хотів ска-
зати Господь: Бог роздає подарунки, 
а не плату. Реальність каже, що дея-
кі працівники можуть заробити або 
заслужити більше від інших. Але за-
пам’ятаймо: у благодаті слова «заслу-
жити» – не існує.

Люди швидше готові прийняти су-
ворого Бога, а не Бога, Котрий може 
заплатити за годину так само, як і за 
весь день.

Апостоли Юда та Петро відзначали-
ся математичними здібностями. Юду 
не вибрали б на посаду скарбника, 
якби він не знав фінансової справи. 
Петро теж завжди шукав точного об-
ліку. Згадаймо чудо улову риби – Пе-
тро налічив 153 великі рибини. Хто, 
крім прихильника точності, став би 
лічити цю слизьку здобич? 

У характері прискіпливого Петра 
було прагнення виробити форму-
лу благодаті: «Господи, скільки разів 
брат мій може згрішити проти мене, 
а я маю прощати йому? Чи до семи 
раз?», –  запитав він в Ісуса. Господь 
відразу ж відповів: «Не кажу тобі до 
семи раз, але аж до семидесяти раз 
по семи» (Мт. 18:21-22). Іншими сло-
вами, Господь сказав, що прощення 

не підраховується.
Відповідаючи на запитання апосто-

ла, Ісус розповів притчу про неспра-
ведливого боржника, який був винен 
десять тисяч талантів. Звичайно ж, цей 
слуга не міг заплатити такого велико-
го боргу. Пан змилосердився і відпу-
стив слугу без покарання. Але раптом 
неочікуваний поворот: слуга, котро-
му щойно простили, зводить жорсто-
кі порахунки зі своїм товаришем че-
рез зовсім незначний борг і вкидає 
його до в’язниці (Мт. 18:23-30). Во-
істину жадібність не знає благодаті.

Чи можемо ми не простити один 
одному, коли нам простив Бог? Ми за-
служили покарання, а отримали про-
щення. Заслужили в’язницю, а отри-
мали свободу. Заслужили прокляття 
– отримали милість.

Божа благодать вирішує пробле-
му ставлення Бога до людини. З од-
ного боку, Він любить нас, з другого 
– наша неправедна поведінка ви-
кликає у Нього обурення. І все таки 
Бог не залишає нас. «Мої думки – не 
ваші думки, Мої дороги – не ваші до-
роги», – говорить Він (Іс. 5:8). 

Апостол Павло знав краще, ніж 
будь-хто, що Божу благодать не заслу-
говують. Він написав: «А коли збіль-
шився гріх, зарясніла благодать». (Рим. 
5:20). Збитий цією Божою благодат-
тю з ніг по дорозі в Дамаск, він ніко-
ли вже не позбувся її впливу. Це сло-
во щоразу повторюється в кожному з 
його послань, бо благодать – це най-
краще, що він міг побажати кожному, 
найкраще, що сам отримав, будучи, як 
він говорить, «першим грішником».

Бог любить нас завдяки тому, Хто 
Він, а не тому, які ми

Благодать дивує, бо суперечить 
нашій логіці, котра стверджує, що за 
несправедливість треба відповідати. 
Але ціну вже заплатив Сам Бог, від-
давши Свого Сина в жертву ублаган-
ня за наш непослух. Благодать нічо-
го не вимагає від того, хто її отримує, 
але ціна її безмежно велика – ціна 
хресної смерті Того, Хто Сам її дав.

Христос не закликає заслугову-
вати у Нього милість, але закликає 
слідувати за Ним. Чому ж ми ще так 
часто намагаємося заслужити любов 
Христа? Чому її так важко прийня-
ти? Втрачені надії, провали, почуття 
вини роблять нас недосяжними для 
благодаті. Але пора вже нам збаг-
нути, що притчі про благодать гово-
рять саме про нас: це ми – ті, заради 
кого пастир залишив стадо; ті, зара-
ди кого Отець повністю сплатив борг.

Бог є любов. У Біблії ми знаходимо 
імена тих, кого Він полюбив: Якова, 
котрий наважився боротися з Ним і 
був переможений, але став взірцем 
для ізраїльського народу. Петра, який 
перед лицем небезпеки запевняв, що 
ніколи не знав Ісуса. Павла, який став 
апостолом благодаті, слугою Христа, 
найбільшим місіонером, а в минуло-
му був гонителем Церкви Савлом.

Але ці імена можна знайти не лише 
в Біблії. В редакцію газети «Вірую» 
надходять свідчення багатьох людей, 
котрі прийняли цю Божу благодать, 
і їхнє життя радикально змінилося. 
Серед них – в’язні, колишні алкоголі-
ки, наркомани, хворі, немічні, люди, 
які розчарувались у всьому, люди, ко-
трих відкинуло суспільство, але їх не 
відкинув Господь.

Бог любить кожного з нас і чекає 
на кожного. Від нас очікується одне 
– прийти до Нього в щирій молит-
ві покаяння.

 «Отче Небесний! Я знаю, що я – 
грішник, каюся в усіх гріхах і прошу 
Тебе: прости мені і звільни від вла-
ди гріха, і смерті, від влади диявола. 
Ісусе! Ввійди в моє серце і будь моїм 
Господом і Спасителем. Дякую Тобі за 
спасіння моєї душі через Твою смерть 
на Голгофі. Надалі посвячую Тобі все 
своє життя і дякую за те, що Ти ніко-
ли не покинеш мене. Амінь»

Підготував Олег КАРПЮК.

Простити чи не простити? Бог дає нам можли-
вість зробити вибір, і ми будемо жити з наслідка-
ми свого вибору. Можна не прощати нікому, обра-
жатися, закриватися – і бути нещасним. А можна 
вибрати прощення – і насолоджуватися перевага-
ми свободи, яку воно дає. От тільки є тут момент: 
якщо ви завжди думали, що простити чи ні – це 
ваша особиста справа, то знайте, що Біблія гово-
рить про це: «Бо як людям ви простите прогріхи 
їхні, то простить і вам ваш Небесний Отець. А коли 
ви не будете людям прощати, то й Отець ваш не 
простить вам прогріхів ваших» (Мт. 6:14-15).

Ч
ому Біблія настільки катего-
рична в цьому питанні? Бог 
створив впорядкований всес-

віт на основі об’єктивних законів 
та принципів. Закони фізики не-
змінно правдиві й передбачува-
ні, і так само Божі духовні закони 
– правдиві й передбачувані. Хоча 
реальність цих духовних законів 
сьогодні багато хто відкидає, вва-
жаючи за краще і розумніше ба-
зуватися на відносних цінностях, 
котрі кожен трактує по-своєму. Та 
історія, все ж, доводить, що прин-
ципи, викладені у Десяти Божих 
Заповідях, – важлива основа для 
людської поведінки у суспільстві.

Ми пожнемо те, що посіяли. Тому 
що це один із Божих абсолютних 
законів. Сіємо осуд – його і пож-
немо. Сіємо благословення – пож-
немо благословення. Сіємо непро-
щення – пожнемо те саме. І мова 
не про те, що «жорстокий Бог» так 
карає. Навпаки, це свідчить про 
Його любов: Він все робить для 
того, щоб ми зрозуміли, як діють 
закони всесвіту, і щоб нам не до-
велося здивуватися і розчарува-
тися за часу жнив.

Слабкість чи сила?
Отож простити чи не прости-

ти? Прощення починається з ви-
бору. Як і любов. Багато людей не 
хочуть прощати, думаючи, що це 
шлях слабких. Але це не так: про-
щення, основане на справжній лю-
бові, – це не наївна податливість, 
через яку людина пробачає будь-
яку образу. Це не м’якість, яка доз-
воляє вилізти вам на голову. Тільки 
сильна любов допомагає прийняти 
ризиковане рішення – простити.

В Євангелії від Марка є такий 
епізод: в Ісуса запитують, який із 
законів Писання найважливіший. 
Господь відповів: «Люби Господа, 
Бога свого, усім серцем своїм, і всі-
єю душею своєю, і всім своїм ро-
зумом, і з цілої сили своєї! Це за-
повідь перша! А друга однакова 
з нею: Люби свого ближнього, як 
самого себе! Нема іншої більшої 
заповіді над оці!» (Мр. 12:30-31).

Здорова любов до ближньо-
го правдиво включає і любов до 
себе. Але навряд чи це означає 
егоїстичний пошук власної виго-
ди за рахунок інших, як це мож-
на трактувати. Здорова любов до 
себе залежить від самоповаги. І 
у світлі цього постає питання: чи 
повинні ми пробачати зневажли-
ву поведінку чи зверхнє ставлен-
ня інших людей? А що, коли вони 
руйнують нашу цілісність?

Здорова любов не бере на себе 
вину за чужі помилки, не покриває 
руйнівну поведінку. І в ім’я любо-
ві ми не повинні пасивно сприй-
мати невірність друзів, подружню 
зраду, образу від дітей чи обман 

співробітників. Прощення не в цьому.
Справжня любов додає сили 

сказати «досить», коли чиясь по-
ведінка переходить встановле-
ні межі. Любов і прощення не по-
винні покривати навіть тих, кого 
ми любимо, і найбільше тоді, коли 
йдеться про наслідки їх рішень.

Відповідальність
Любов – співчутлива, але вона 

також і сильна. Коли ми любимо в 
ім’я Бога, ми діємо в силі Його Свя-
того Духа. Така любов закорінена в 
Божому авторитеті і вимагає поваги.

Показувати правдиву любов ін-
шим – означає поважати їх настіль-
ки, щоб дозволити їм бути відпо-
відальними, особливо за рани, які 
вони завдадуть іншим. Дозволяти 
бути відповідальними і вимагати 
відповідальності – не одне й те ж.

Дозволити людині бути відпо-
відальною – означає поважати її 
особистість, даючи їй можливість 
відчувати всі наслідки своїх вчин-
ків. Ми не повинні ні вибачати лю-
дині, захищаючи її, ні карати її по-
мстою за те, що вона нам зроби-
ла – бо це означало б узурпувати 
її відповідальність. 

Чи можемо ми насправді люби-
ти своїх ворогів і бути добрими до 
тих, хто нас використовує чи нена-
видить? Адже Біблія навчає саме 
так. Але самому досягнути цього 
практично неможливо.

Тож просімо Господа, Творця 
неба й землі, щоб допоміг нам 
усвідомити, що кожному доведеть-
ся жати те, що він сіяв, і що шлях 
непрощення веде до руйнування 
і відокремлення від Бога. Просімо 
про відвагу каятися у своїх гріхах, 
про силу боротися зі своїми ранами, 
про можливість обирати прощен-
ня і про мудрість дозволити іншим 
бути відповідальними за їх вчинки.

І щоб Він допоміг нам усім зро-
зуміти, що прощення не залежить 
від наших зусиль, що це Він, наш 
люблячий Отець, оновлює наші 
стосунки силою Господа Ісуса Хри-
стос та тим, що Він зробив для нас 
на хресті дві тисячі років тому.

«І коли стоїте на молитві, то 
прощайте, як маєте що проти кого, 
щоб і Отець ваш Небесний проба-
чив вам прогріхи ваші» (Мр. 11:25).

«А ви один до одного будьте 
ласкаві, милостиві, прощаючи один 
одному, як і Бог через Христа вам 
простив!» (Еф. 4:32).

«Отож, зодягніться, як Божі ви-
бранці, святі та улюблені, у щире 
милосердя, добротливість, поко-
ру, лагідність, довготерпіння. Тер-
піть один одного, і прощайте собі, 
коли б мав хто на кого оскаржен-
ня. Як і Христос вам простив, ро-
біть так і ви!» (Кол. 3:12-13).

Яна СИНЮК.
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ХРИСТИЯНСЬКА МОДА: 
ЯКЕ ДІЛО БОГОВІ ДО ТОГО, ЯК Я ВДЯГНЕНИЙ?

Тема одягу для віруючих настільки суперечлива й неод-
нозначна, що про неї вважають за краще мовчати, щоб не 
поранити лібералів і не розізлити консерваторів. А хтось 
ігнорує її тому, що вважає зовсім неважливою. Але один 
пастор, все ж, наважився виголосити проповідь під наз-
вою «Християнська мода». За кілька місяців її перегляну-
ли понад 200 тисяч осіб. А значить, тема таки актуальна.
Християнський блогер Олег Боков вирішив поспілкува-

тися з пастором Бондаренком, щоб з’ясувати, чи впливає 
на спасіння те, у що ми зодягаємося. А якщо ні – то наві-
що взагалі говорити про одяг, хто вирішує, коли одяг стає 
викличним, і яка різниця, скільки він коштує. І де гарантія, 
що апостоли писали настанови для всіх поколінь, а не в 
рамках своєї епохи і своєї культури. Та і якщо тема одягу 
реально важлива, тоді чому про неї нічого не говорив Ісус?

– Перш ніж ми перейдемо до 
детального розгляду теми, хо-
тілося б почути про її основи.

– Тоді ось три базові місця Писання:
1 Тим. 2:9-10 – «Так само й жінки, 

у скромнім убранні, з соромливістю 
та невинністю, нехай прикрашають 
себе не плетінням волосся, не кош-
товними шатами, але добрими вчин-
ками, як то личить жінкам, що при-
свячуються на побожність».

1 Петр. 3:3-4 – «А окрасою їм нехай 
буде не зовнішнє, заплітання волос-
ся та навішання золота або вбиран-
ня одеж, але захована людина сер-
ця в нетлінні лагідного й мовчазного 
духа, що дорогоцінне перед Богом».

Тит. 2:3-5 – «Щоб старі жінки в 
своїм стані так само були, як нале-
жить святим, не обмовниці, не віддані 
п’янству, навчали добра, щоб навча-
ли жінок молодих любити своїх чо-
ловіків, любити дітей, щоб були по-
мірковані, чисті, господарні, добрі, 
слухняні своїм чоловікам, щоб не 
зневажалося Боже Слово».

Якщо підсумувати головні думки 
з цих текстів, то можна вивести три 
головні тези, які стосуються всього 
сучасного християнства в контек-
сті одягу: ми покликані одягатися 
не виклично, щоб не спокушувати 
осіб протилежної статі і не прово-
кувати похоті; ми не повинні виді-
лятися дорогим, шикарним одягом; 
ми покликані турбуватися насампе-
ред про внутрішню красу, вкладати в 
розвиток свого духа, свого характеру.

– Багато дівчат сьогодні за-
певняють, що їх одяг зовсім не 
викличний, а це хлопці з зіпсу-
тою, світською уявою бачать те, 
чого нема. Може, і справді, про-
блема більше у сприйнятті одя-
гу, а не в самому одязі?

– Я допускаю таку можливість, адже 
ми живемо в розпусному, сексуаль-
но модернізованому світі. Тому чо-
ловікам справді потрібно працюва-
ти над собою і тримати себе в руках.

Та все ж не випадково Писання 
безпосередньо звертається до жінок і 
молодих дівчат і не знімає з них від-
повідальності за те, щоб не провоку-
вати чоловіків. За крадіжку відпові-
дають не лише ті, котрі безпосеред-
ньо здійснюють цей злочин, але й ті, 
які стоять на чатах, щоб попереди-
ти злодія про небезпеку. Тому якщо 
жінки навмисне одягаються виклич-
но, вони теж відповідальні за процес. 

Чоловік відповість за свої помилки, 
гріхи і похітливі думки чи дії, а жін-
ка – за свою участь в процесі, що в 
підсумку призвів до гріха.

– То що тоді робити молодим 
людям? Повертатися до корін-
ня, як часто люблять говорити 
пастори? Але до якого корін-
ня? На 50 років назад, на 500 
чи взагалі до одягу часів Хри-
ста? Де еталон скромного одя-
гу? Адже в кожного свої погля-
ди, свої смаки, і навіть повні-
стю закрита одіж може когось 
не влаштувати, тому що вона 
надто яскрава. 

– Думаю, це не питання епохи, в 
якій ми живемо, це питання стану на-
шого серця, нашої духовної зрілості. 
Писання ясно й чітко говорить про 
те, що ми маємо одягатися скромно 
і цнотливо, і якщо людина щиро шу-
кає, як догодити Богові, щоб бути бла-
гословенням і світлом для оточення, 
то стан її духа підкаже, як правиль-
но одягатися, де та межа, за якою по-
чинаються перегини і сумніви. Якщо 
одяг викликає сумніви, значить, мож-
ливо, він і справді не годиться. Кра-
ще одягатися так, щоб не виникало 
жодних сумнівів. І тоді це буде бла-
гословенням для всіх.

 – А наскільки тема христи-
янської моди важлива для 
спасіння?

– Якщо підійти до питання док-
тринально, по-богословськи, то мож-
на сказати, що це ніяк не відобража-
ється на спасінні. Основа спасіння – 
покаяння і віра, а також дія благодаті 
Божої. Та однак читаємо: «… і, немов 
новонароджені немовлята, жадайте 
щирого духовного молока, щоб ним 
вирости вам на спасіння» (1 Петр. 2:2). 
Виявляється, є речі, які впливають на 
спасіння, на наше духовне зростан-
ня. Це не є умовою спасіння, але це 
допомагає зрости, увійти в спасіння.

А взагалі, запитання такого роду 
можна почути часто. Зазвичай моло-
ді люди не люблять обмежувальних 
приписів і заборон, вони хочуть жи-
вити у свободі. Та часто саме вони 
потім і втомлюються від хаосу, від 
безвідповідальності у своєму житті.

Тому я у відповідь запитав би ав-
тора такого запитання: а яким ти мо-
тивом керувався, запитуючи це? Ти 
хочеш оправдати якісь свої дії чи 
справді бажаєш щиро наблизитися 
до Бога, шукаєш, як Йому догодити, 

тому й запитуєш…
– А чи може дорогий одяг 

впливати на внутрішній стан?
– Є велика різниця між тим, може 

людина одягати дорогу брендову 
одіж чи не може не одягати. Коли ти 
можеш одягати і можеш не одягати 
і почуваєшся при цьому абсолютно 
однаково – це одне. Але є категорія 
людей, які не можуть не бути одяг-
неними круто, у шикарний бренд – 
без цього вони просто не виходять 
на люди. Це вже питання поклонін-
ня. Коли люди поклоняються не Богу, 
а вигляду, і вони вже цим ведені, тут 
криється велика небезпека, можна 
впасти в ідолопоклонство. І мова не 
про цінник, бо для когось 100 дола-
рів – це дорого, а для когось і тися-
ча – дрібниця. Мова про стан сер-
ця, про те, кому воно поклоняється. 

– Щодо цінника. Для успішних 
бізнесменів сума, наприклад, у 
три тисячі доларів – не пробле-
ма. І вони можуть сказати, а на-
віщо їм одягатися дешево, коли 
вони спроможні купити якісний 
дорогий одяг. І купують костюм 
за ті ж три тисячі, коли можна ку-
пити за 300 – трохи менш якіс-
ний, але ж цілком пристойний, а 
різницю вкласти в щось духов-
не. Як на це дивитися?

– З одного боку, Писання якраз і 
застерігає від носіння дорогої оде-
жі. Але я думаю, що проблемою, або 
гріхом, стає не стільки сама ціна, як 
ставлення до цього одягу. Скажімо, 
якщо той бізнесмен купив костюм за 
три тисячі доларів і скаже, що це не 
має ніякого значення, він нічого осо-
бливого не відчуває, то що він від-
чуватиме, коли вдягнеться в костюм 
за 50 доларів? От де суть.

– А що, коли той бізнесмен 
може почуватися цілком віль-
но в будь-якому одязі, але для 
людей, з якими він спілкується 
у сфері свого бізнесу, це питан-
ня може бути важливим.

– Думаю, це не питання гріха. Бог 
бачить нас наскрізь, і це, все-таки, 
питання стану серця. Якщо людина 
справді така, як про себе говорить, – 
проблеми нема. Проблема – коли ми 
цьому поклоняємося, коли без цього 
ми не можемо. Коли ділимо людей 
на класи залежно від того, як вони 
одягнені. Але коли мотив серця пра-
вильний, Бог бачить це.

– А як бути, коли невіруюча 
подружка подарувала християн-
ці дорогий наряд, кошти на який 
збирала півроку, щоб потішити 
подругу. І вона сподівається, що 
подруга носитиме цей подару-
нок. А сукня дуже виклична, не-
скромна. Заради цієї подружки, 
щоб не виглядати фанатичною, 
не відштовхнути її і врешті-решт 
привести до Христа, чи варто 
християнці одягати цей наряд?

– Тут на терезах у нас два мо-
менти: Слово Боже і серце подру-
ги. І якщо ця сукня сексуально про-
вокаційна, то відповідь – ні, не вар-
то її носити. І доведеться з любов’ю 

донести до цієї подруги мотив свого 
рішення. Мовляв, я дуже тобі вдяч-
на і ціную твоє бажання, я розумію, 
яка це жертва з твого боку, але свого 
Бога і авторитет Його Слова, все-та-
ки, я ставлю вище. І якщо я одягну 
цю сукню, я буду провокувати гріх, 
стану його каналом. 

– А чи не може бути таке, що 
апостоли Павло і Петро, урив-
ки з послань яких були згадані 
на самому початку, просто вияв-
ляли свої особисті погляди на 
християнську одіж. Адже в ін-
ших текстах є згадки про те, що 
апостол говорить не від Бога, а 
від себе. Можу, тут він просто за-
був уточнити, що виявляє свою 
особисту думку в контексті то-
дішньої культури.

– Мені часто доводиться чути за-
певнення, що те чи інше стосувалося 
лише тієї культури. І цілком ясно, що 
люди просто намагаються виправда-
тися, зняти з себе відповідальність. 
Але щодо нашого питання я не ду-
маю, що це стосується лише тієї куль-
тури чи місцевості Я впевнений, що 
ті слова повною мірою звернені і до 
нашої культури.

По-перше, ці питання порушені 
не в одному місці Писання. Про одяг 
знаходимо багато текстів і в Старо-
му, і в Новому Заповітах.

По-друге, я вірю, що Біблія напи-
сана для всіх поколінь і всіх віків, не-
розумно думати, що її застережен-
ня стосуються лише якогось одного 
покоління. Ну, і, звичайно, потрібно 
звернути увагу на сам дух Писан-
ня, який просякнутий скромністю, 
смиренням, цнотливістю. Це базова 
основа християнства, те, чим воно 
виражається, чим виділяється у сві-
ті. Скромність – це позначка христи-
янства. Тому я вірю, що всі ці вимоги 
цілковито стосуються і нас сьогодні.

– Коли Ісус прийшов на зем-
лю, Він не зачіпав теми одягу, 
взагалі не звертав на це уваги. 
Хіба це не означає, що ми може-
мо почуватися вільно, тому що 
ця тема неважлива?

– Тут я готовий посперечатися – 
бо Ісус Христос якраз і звертав увагу 
на одяг. Ось приклад з Писання: «Усі 
ж учинки свої вони роблять, щоб їх 
бачили люди, і богомілля свої роз-
ширяють, і здовжують китиці» (Мт. 
23:5). Христос конкретно говорить 
про одяг і викриває показуху в зов-
нішності. Другий момент – Лк. 9:53 
(«А ті не прийняли Його, бо йшов Він 
у напрямі Єрусалиму»). Якимсь чи-
ном за зовнішністю можна було ви-
значити, куди Він ішов.

І ще один цікавий момент щодо 
одягу Ісуса Христа. Не можна сказа-
ти, що він був дешевим. Коли воїни 
біля хреста ділили Його одяг, то хі-
тон вони не роздерли, бо він був тка-
ний і високої якості. Тобто Ісус носив 

хороші речі. Але всім Своїм життям 
наголошував, що це не головне, Він 
виділявся не одягом, а Своїми дія-
ми, Своїми словами.

***

Олег Боков: Особисто для мене 
тема одягу в контексті моєї віри до-
статньо динамічна і постійно відкри-
ває щось нове і важливе. Іноді роз-
биває зашорені стереотипи, іноді 
викриває, спрямовує. Якихось п’ять 
років тому я носив порвані джинси, 
мені це подобалося і здавалося ціл-
ком нормальним. Навряд чи цей стиль 
викликав у когось похітливі почут-
тя чи бажання, але Господь показав 
мені, що це не той одяг, який личить 
царственому священству.

Ніхто з людей мені про це не го-
ворив. Мої друзі, наставники, служи-
телі бачили мій бунтарський норов, 
але їм вистачило мудрості почека-
ти, поки я сам усвідомлю це, набуду 
якогось досвіду.

І я набув – просто читаючи Пов-
торення Закону. Господь говорить тут 
до ізраїльського народу в контексті 
їх виходу з Єгипту наступне: «І будеш 
пам’ятати всю ту дорогу, що Господь, 
Бог твій, вів тебе нею по пустині ось 
уже сорок літ, щоб упокорити тебе, 
щоб випробувати тебе, щоб пізнати 
те, що в серці твоїм, чи будеш ти дер-
жати заповіді Його, чи ні. І впокорю-
вав Він тебе, і морив тебе голодом, 
і годував тебе манною, якої не знав 
ти й не знали батьки твої, щоб дати 
тобі знати, що не хлібом самим живе 
людина, але всім тим, що виходить 
із уст Господніх, живе людина. Оде-
жа твоя не витиралася на тобі, а нога 
твоя не спухла от уже сорок літ.І пі-
знаєш ти в серці своїм, що як навчає 
чоловік сина свого, так навчає тебе 
Господь, Бог твій» (Повт. Зак. 8:2-5). 

Але при чому тут одяг, скаже де-
хто. Читаючи цей текст, в якийсь мо-
мент я відчув, наче Господь зверта-
ється особисто до мене. І в моєму 
розумі образ одежі, яка не витира-
лася, став поруч з моїми потертими 
джинсами. Бог беріг одяг Свого на-
роду цілим, непорваним. Може, для 
вас це прозвучить дивно, але я в той 
момент прийняв рішення позбутися 
порваної і потертої одежі, хай вона 
супермодна і суперстильна.

Це лише один приклад. Господь далі 
щось мені показував і показує досі. І 
я думаю, що в серце кожного христи-
янина, який відкривається для Бога, 
Бог Духом Святим вкладатиме Свої 
думки, і в житті будуть ставатися пе-
реміни, причому не тільки щодо одягу.

Тому відкривайте своє серце для 
Бога, читайте Його Слово, і Він Сам 
показуватиме, що вам треба зміни-
ти, у чому ви надто консервативні, а 
де – легковажите. 

Християнство – це не суцільні об-
меження, це перевага і радість. З Бо-
гом жити круто!

Деякі єпископи Німеччини під-
тримали гомосексуальні партнер-
ства. Про це заявили єпископи Рим-
сько-Католицької Церкви Україні, 
які не погоджуються з цим, пові-
домляє rodyna.org.ua.

Д
о того ж єпископи Німеччини під-
готували книгу, в якій описаний об-
ряд благословення гомосексуаль-

них партнерств під назвою «Paare. Riten. 
Kirche» («Подружжя. Обряди. Церква»).

За словами єпископів України, з цим не 
погоджуються католики та християни інших 
конфесій. У заяві українських служителів на-
голошується, що погляди гомосексуалістів су-
перечать об’явленню, вираженому у Святому 

Писанні і в традиції Церкви.
Вони підкреслили, що християнське вчен-

ня проголошує такі акти гріховними.
Посилаючись на Конгрегацію до справ на-

уки віри (2003 рік), єпископи зазначили, що 
повага для гомосексуалістів у жодному разі 
не може вести до схвалення гомосексуаль-
ної постави або до узаконення гомосексуаль-
них зв’язків. Закон повинен визнавати, під-
тримувати й захищати шлюб як основу сім’ї.

У заяві служителі нагадали, що, за прикладом 

Господа Ісуса, християни повинні засуджувати 
гріх, однак мати відкрите серце для грішника. 
Зокрема, важлива духовна допомога, душпастир-
ство, психологічна допомога для таких людей.

Наостанок єпископи України пригадали 
слова апостола Павла з Послання до ефе-
сян: «Бо ми не маємо боротьби проти крови 
та тіла, але проти початків, проти влади, про-
ти світоправителів цієї темряви, проти підне-
бесних духів злоби» (6:12) і заохотили моли-
тися за Церкву в Німеччині й за її ієрархів.

ЄПИСКОПИ НІМЕЧЧИНИ ПІДТРИМАЛИ ГОМОСЕКСУАЛЬНІ ПАРТНЕРСТВА. 
ЄПИСКОПИ УКРАЇНИ КАТЕГОРИЧНО НЕ ПОГОДЖУЮТЬСЯ З ЦИМ
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ЗНИЩЕННЯ СІМ’Ї: ТРИ БАТЬКА І ЖОДНОЇ МАТЕРІ

НЕЗВИЧАЙНИЙ ХРИСТОС

Хоча ця новина з’явилася в американських ЗМІ в се-
редині грудня, вона не отримала значної уваги з боку 
громадськості. Новина полягала у визнанні трьох чо-
ловіків «батьками» – такий запис з’явився у свідоц-
тві про народження трирічної дівчинки Пайпер згід-
но з постановою каліфорнійського суду, винесеною 
в 2017 році.
У дівчинки є молодший брат, 14-місячний Паркер; 

двоє дітей насправді зведені – вони народжені зав-
дяки донорській яйцеклітині сурогатної матері. Ці-
каво, що новина від 2017 року раптово появилася в 
ЗМІ наприкінці 2020 року. Про це пише rodyna.org.ua.

Я
н Дженкінс і Алан Мейфілд були 
парою протягом 17 років. Вісім 
років тому Джеремі Аллен Хо-

джес приєднався до їхньої «сім’ї», і 

таким чином народилася «поліамор-
на сім’я», яка отримала офіційне ви-
знання постановою 2017 року, цим 
самим проклавши шлях для нових 

таких судових справ.
Судячи з усього, суддя в Сан-Діє-

го, штат Каліфорнія, спочатку заяви-
ла, що не зможе задовольнити запит 
щодо включення трьох чоловіків у 
свідоцтво про народження Пайпер і 
не в змозі «створювати прецедент». 
Однак пізніше, «зі сльозами на очах» 
від хвилювання, вона знайшла мож-
ливість використати вже наявні за-
кони, щоб «створити свою сторінку 
в історії права».

Ян Дженкінс – лікар. Він майс-
терно використовує соціальні ме-
режі, щоб поділитися історією своєї 
«сім’ї». Ян написав книгу, вихід якої 
запланований на березень, під наз-
вою «Три тата і дитина» (перегуку-
ючись з фарсовою комедією 1987 
року «Три чоловіки і дитина», хоча то 
була зовсім інша історія). Крім роз-
повіді про незвичайну «сім’ю», кни-
га запропонує «корисні поради» ін-
шим «батькам».

Крім очевидної медійної та еко-
номічної експлуатації цієї історії і, в 
кінцевому рахунку, цих дітей, чиї об-
личчя потрапляють на перші шпаль-
ти газет і викладені по всьому ін-
тернету, слід зазначити і її юридич-
ні аспекти, оскільки постанова про 
потрійне батьківство створює нові 
прецеденти: так, у липні 2020 року 
в Сомервіллі, штат Массачусетс, було 

прийнято рішення, яке гарантувати-
ме людям, залученим у поліаморні 
відносини, деякі юридичні права, 
якими володіють подружжя в шлюбі. 
Наприклад, можливість бути вписа-
ним в медичну страховку партнера, 
бути присутнім в лікарні в разі гос-
піталізації або операції, як пояснює 
«Нью-Йорк таймс».

У попередні роки також прийма-
лися інші «історичні» рішення щодо 
аналогічних справ, у яких обґрунто-
вували «шлюб» між людьми однієї 
статі за вимогами ЛГБТ-співтовари-
ства. У 2004 році в Массачусетсі вве-
ли законний «шлюб» між гомосексу-
алістами, і це відкрило шлях всьому, 
що сталося пізніше: наприклад, ситу-
ації, коли три молоді жінки створили 
«сім’ю» шляхом «зв’язування рук» – 
давнього язичницького обряду, по-
єднавши його за допомогою досвід-
ченого юриста з «юридично значу-
щими документами.

Більше того, «з грудня 2013 року 
багатоженство в США вважається за-
конним, відповідно до рішення суду 
штату Юта, яке представляє собою 
юридичний прецедент, дійсний на 
всій території країни». 

У 2015 році «федеральний Верхов-
ний суд узаконив «шлюби» між гомо-
сексуалістами у всіх 50 штатах США, 
винісши рішення, яке федеральний 

суддя Верховного суду Антонін Г. Ска-
лія (1936-2016) визначив як загрозу 
американській демократії. Ця поста-
нова призвела до того, чого раніше 
побоювався голова Верховного суду 
Джон Робертс: «Хоча більшість суддів 
у різних місцях говорять про «пару», 
вони не обґрунтовують, чому у визна-
ченні шлюбу можна зберегти крите-
рій кількості (двох осіб), але не можна 
зберегти критерій різностатевості».

Тепер це слово «двоє» стало новою 
лінією фронту, як в цьому випадку з 
трьома «батьками» для дитини – на-
віть при тому, що це рішення злочин-
но і безвідповідально ігнорує емо-
ційний вплив на дітей, в яких може 
виникнути плутанина соціальних ро-
лей і самовизначення при наявності 
трьох «батьків» і «жодної» матері.

Така «сім’я» впливає на все сус-
пільство: це не просто виконання 
бажання трьох (або більше) людей, 
гомосексуалістів чи гетеросексуалів, 
переконаних, що вони люблять один 
одного і хочуть жити разом як чоло-
вік і дружина. Йдеться про юридич-
не визнання відносин, які абсолют-
но суперечать всім принципам при-
родного права. І таке визнання вже 
не є приватною подією: воно пов-
ною мірою стає громадським фак-
том, що має значення для всіх.

Російський філософ В. Роза-
нов сказав: «Христос зробив не-
стерпно важким людське жит-
тя». Чим же Він так обтяжив і 
без того важке наше життя? 
Простотою, яка була властива 
Його думкам, життям і вченню, 
простотою здобуття прощення, 
почуттям звільнення від тягаря 
гріха, радістю, даром вічного 
життя і Своєю любов’ю. 

О
собистість Христа незвичайна. «…Бо чи 
ж справді Бог сидить з людиною на зем-
лі?» – питав цар Соломон. Бог послав Сво-

го Сина у світ. Ісус народився від Діви. Це на-
родження було втіленням Бога. Одвічний Син 
Божий став людиною – підкорившись законам 
природи, Він народився немовлям.

Ісус Христос не напівбог і не напівлюди-
на, Він – Боголюдина. У Ньому два єства – бо-
жественне і людське – поєдналися у всій пов-
ноті. Біблія характеризує це явище словами 
«велика благочестя таємниця».

На землі Ісус Христос провів 33 роки. Після 
розп’яття і смерті на Голгофі Він був похований, але 
на третій день силою Божою воскрес із мертвих.

Через кілька тижнів Христос вознісся на-
зад до Бога-Отця, звідки й зійшов був до нас 
на землю. Прийнявши славу, воскреслий Хри-
стос послав людям Духа Святого, Який перебу-
ває в Церкві і змінює особистість віруючого.

Спасаючи нас від пекла і зла, Христос ні-
чого не хоче натомість для Себе. Він про-
йшов Свій хресний шлях для того, щоб ми 
встановили правильні відносини з Творцем. 
Його Особистість настільки несхожа на все 
те, що ми звикли шанувати й обожнювати!

Незвичним було ставлення Ісуса Христа до 
віри батьків. Здавалося б, оскільки Христос – 
Бог, Він повинен заохочувати будь-який про-
яв віри в Бога. Але сталося інакше. Незважа-
ючи на те що Десять заповідей дав Мойсею 
Сам Бог, обширні тлумачення цих заповідей 
бувають далекі від віри та істини. Христос ска-
зав: «Не кожен, хто каже до Мене: «Господи! 
Господи!», Увійде в Царство Небесне, але той, 
хто виконує волю Отця Мого, що на небі».

Христос послав Своїх апостолів у світ зі сло-
вами: «Ідіть по цілому світові та всьому ство-
рінню Євангеліє проповідуйте». Спасіння від 
гріха може стати надбанням кожної людини 
– незалежно від належності до того чи іншо-
го народу або національності. Для Євангелія 
весь світ – канонічна територія. Христос при-
йшов у світ для того, щоб «кожен, хто вірує в 
Нього, не загинув, але мав життя вічне».

Шлях в нікуди
Бог дав людям Десять заповідей. Проста іс-

тина з часом обросла традиціями, як дно ко-
рабля обростає молюсками і водоростями. 

Христос відкинув традиції і перекази бать-
ків, які йшли в обхід Заповідей Божих. Він 
розставив все на свої місця на всі часи. Бу-
дучи лише зовнішньою формою, релігія веде 
людей в нікуди.

Випадок, що трапився з апологетом теорії 
еволюції, добре ілюструє це. Пропагандист 
вчення Дарвіна Томас Гекель виступав з лек-
ціями в Ірландії. Закінчивши свій курс, Гекель 
поспішив на корабель, який мав відплисти до 
Англії. Поспіхом він скочив на підводу і крик-
нув візникові: «Швидше, я спізнююся!». Візник 
змахнув батогом, коні рвонули. Кілька хвилин 
по тому Гекель зауважив, що підвода несеть-
ся в напрямку, протилежному пристані. «Спо-
діваюся, ви знаєте куди їхати?» – нервово за-
питав Гекель. «Ні, ваша світлосте, але я поспі-
шаю щосили», – відповів візник.

Зайва релігійність робить людей не-
щасними. Вони поспішають в ніку-
ди. Христос сказав: «Я прийшов, щоб ви 
мали життя, і з подостатком щоб мали».

Завдяки Христу Бог постав перед нами в 
незвичному ракурсі. Багато людей думають про 
Бога як про безлику силу, принцип, природу. 
Хтось так все життя і поклоняється «невідо-
мому Богу». В Євангелії Христос називав Бога 
Отцем і звів для нас ці два поняття воєдино.

Бог створив людину за Своїм образом. Лю-
дина ж захотіла стати Богом. Сучасна людина 
– і слава, і ганьба всесвіту!

Христос повернув гідність жінці, вка-
завши на її безсмертну душу. Христос на-
гадав, у чому гідність чоловіка. Вона не в 
його суспільному становищі або освіті, не 
в силі його м’язів і не в тому, скільки він 
може випити. Його перевага в тому, наскіль-
ки повно відбивається в ньому образ Божий.

Христос змінив ставлення до дітей, підніс-
ши дитячу простоту і довірливість: «Пустіть ді-
тей і не бороніть їм приходити до Мене, бо 
таких Царство Небесне». Христос ставився до 
всіх людей з любов’ю і співчуттям.

що таке гріх
Незвично трактував Христос і поняття «грі-

ха». У Біблії сказано: «… Бо знав Сам (Христос) 
знав, що в людині було». Від Бога не можна 
приховати нічого – Він бачить радість, скор-
боту, правду, брехню, бачить Він і гріх.

Гріх – це не просто помилка чи порушення 
обряду. Це хвороба, це бунт проти Бога. Гріх 
людина успадкувала від прабатьків – Адама 
і Єви. Людина хоче творити добро, а чинить 
зло. Гріховні думки і вчинки зароджуються в 
серці людини. Овідій казав: «Ми схильні до 
забороненого».

У Греції на змаганнях був випадково уби-
тий дротиком чоловік. Великі Перікл і Прота-
гор сперечалися цілий день, з’ясовуючи, хто ж 
винен у трагедії – розпорядники змагань, той, 
хто кинув дротик, а чи сам дротик. Світ намага-
ється пояснити, чому в нашому цивілізованому 

суспільстві стільки зла і хто в цьому винен. Від-
повідей багато: суспільство, економіка, середо-
вище, людина. Біблія ставить безпомилковий ді-
агноз: «Бо з серця людини виходять лихі думки, 
убивства, перелюби … це опоганює людину …»

Гріх – це не тільки беззаконний вчинок, але 
і намір його вчинити.

Сліди гріха видні на сторінках кожної га-
зети, в кожному випуску новин, у кожній квар-
тирі і на кожному обличчі. Найбільший гріх – 
невіра в Сина Божого. Цей гріх примножує 
безліч прогріхів.

Що таке спасіння?
Незвичне і спасіння, яке пропонує людям 

Христос. Спасіння описане в Євангелії як на-
родження згори. Народження згори – це вплив 
Святого Духа на грішну душу людини, воно дає 
душі нове безгрішне начало і здатність спіл-
куватися з Богом.

Спасіння – це прощення гріхів, позбавлен-
ня від почуття провини, духовного невігластва, 
від згубних звичок – наркоманії, алкоголізму, 
а також від страху смерті, пекла. Спасаючи, Бог 
дарує нам вічне життя, безсмертя, мир в сер-
ці, усиновлення, виправдання, дає впевненість 
у спасінні і прощення, надію, нові прагнення, 
любов до ближніх і навіть до недругів, силу і 
здатність жити по волі Божій.

Аквалангіст плаває під водою, у чужому для 
нього середовищі, але дихає повітрям. У ньо-
го є апарат, що підтримує дихання. У навко-
лишньому світі панує зло. Для того щоб жити 
чистим життям, потрібен неземний засіб. Бог 
– Дух Святий – ввійде у твоє життя, і ти змо-
жеш жити праведно. Спасіння незвичне ще й 
тим, що це не нагорода за наші заслуги – ми 
знаходимо його через смерть і воскресіння 
Христа. Ісус Христос помер замість нас, взяв-
ши на Себе наслідки нашого гріха. Христос 
воскрес для нашого виправдання.

Умови спасіння людини теж незвичайні. 
Вони прості, зрозумілі і доступні кожній людині.

Умови спасіння
Перша умова – це покаяння. Покаятися 

– означає визнати свою провину перед Бо-
гом. Покаяння може бути тільки добровіль-
ним, щирим, без лукавства і самовиправ-
дання: «Я зробив це, тому що …» або: «Гріхи 
мої цілком звичайні, такі ж, як і в інших …»

Покаяння – це розбите серце, це обіцянка 
Богу доброї совісті. Василій Великий нагадує: 
«Не той сповідує гріх свій, хто сказав: «Згрі-
шив я « – і потім залишається в гріху, але той, 
хто… зненавидів [гріх]». Як би глибоко не по-
грузла людина в гріху, Христос може спасти 
її. Але насамперед їй необхідно покаятися.

Друга умова – віра в Господа Ісуса 
Христа. «Істинно, істинно кажу вам: Хто ві-
рує в Мене, життя вічне той має». Вірити – оз-
начає не лише знати, що Бог є, а й довірити-
ся Йому в спасінні на підставі викупної жер-
тви Ісуса Христа і щоденно довіряти Йому.

Третя умова – слідувати за Христом.
Христос сказав: «Я Світло для сві-

ту. Хто йде вслід за Мною, той не буде хо-
дити у темряві, але матиме світло життя».

Лучано Паваротті розповідає, як він ви-
бирав свій шлях. Після закінчення педа-
гогічного інституту Лучано запитав у бать-
ка, ким йому стати – викладачем чи співа-
ком. Батько відповів: «Захочеш сісти одразу 
на два стільці, точно сядеш мимо. Вибери 
один!». Лучано вибрав. І ми вдячні йому за це.

Дорогий читачу! Неможливо жити одночас-
но у світі гріха і у світі святості, треба обирати 
що-небудь одне. Третього не дано. Перед то-
бою несподіваний шлях, який пропонує Хри-
стос. І не варто тягнути з вибором. Святе Пись-
мо підказує: «… Ось тепер час приємний, ось 
тепер день спасіння».

Звернись до Бога в молитві: «Святий Боже, 
прости мені всі мої гріхи, очисти душу мою 
від зла. Ісусе Христе, я залишаю всякий гріх 
і приймаю Твоє спасіння, яке Ти звершив на 
хресті Голгофи. Святим Духом відроди мене 
до нового життя. З Твоєю допомогою, Госпо-
ди, я буду служити Тобі разом з Церквою Тво-
єю. Дякую, Отче, за прощення, спасіння і віч-
не життя. Амінь».

Чотири правила
Після покаяння потрібно налагоджувати 

нове християнське життя. У цьому вам допо-
можуть чотири основні правила.

Правило перше: кожен день читайте Бі-
блію – Господь буде говорити з вами через те, 
що ви прочитаєте.

Правило друге: щодня моліться. Виді-
літь час, щоб бути наодинці з Богом, розпові-
сти Йому про своє життя, про труднощі і сум-
ніви, про надії та мрії.

Правило третє: розповідайте іншим про 
Христа і про те, що Він робить для вас, як змі-
нює ваше життя.

Правило четверте: регулярно ходіть до 
церкви, де читають Біблію, моліться разом з іншими 
віруючими – вони духовно підтримуватимуть вас.
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БОЖА КРАСА В ПОЕЗІЇ

SOLA FIDЕ –ТІЛЬКИ ВІРОЮ
Sola fide – вчення про те, що спасіння і виправдання грішник 

отримує тільки по вірі в Ісуса Христа як Господа і Спасителя, і ні-
які діла або заслуги людини не можуть бути умовою її спасіння.
Вчення Реформації про те, що людина отримує виправдання і 

прощення гріхів тільки вірою, з’явилося в результаті болісних 
пошуків Мартіна Лютера, який шукав відповідь на питання про 
те, як грішна людина може спастися.

П
роводячи більшу частину часу у спові-
данні своїх гріхів, Мартін все сильніше 
мучився докорами сумління, усвідомлю-

ючи свою страшну зіпсованість і гріховність. 
Він розумів, що навіть за найменший гріх 
його чекають праведний Божий гнів і осуд. 

Одного разу, вивчаючи Послання до рим-
лян, Лютер звернув увагу на вірш: «Правда 
бо Божа з’являється в ній з віри в віру, як на-
писано: А праведний житиме вірою» (Рим. 

1:17). Мова йде про те, що грішник може 
спастися тільки вірою в Бога.

Пізніше у своїх працях Лютер напише: «Я 
раптом зрозумів, що справедливість Божа 
– це та праведність, якою, по Своїй благо-
даті і милості, Він виправдовує нас, якщо 
ми віримо. І тоді мені стало здаватися, що 
двері відчинилися і я увійшов на небеса».

Принцип «тільки вірою» полягає в тому, 
що грішник отримує виправдання тільки 

через віру в Ісуса Христа. Лише через Ісу-
са Бог зараховує наверненому грішникові 
Свою праведність.

Віруюча людина приймає цей Божий дар 
і насолоджується праведністю в Господі.

Ніякий «розмір» гріхів не може бути 
більшим від Божої праведності. Прийнят-
тя доктрини виправдання по вірі дає сер-
цю людини радість і втіху. 

Життя виправданого грішника тепер по-
лягає не в тому, щоб «заслужити» або «від-
працювати» спасіння, а в тому, щоби при-
святити себе на служіння Господу і прине-
сти добрі плоди віри.

І тепер кожна відроджена людина може 
сказати разом із Лютером: «Віра дає мені 
Христа; любов, що виникає з віри, віддає 
мене всього моєму ближньому».

Андрій ГРЕНОК.

Коли поглянемо на світ навколо нас: на зоряне небо, рожевий схід 
сонця, різнобарвний килим лугових квітів, різноманітний світ живих 
істот, коли споглядаємо велич гірських засніжених вершин, вслу-
хаємося в шум морських хвиль, різноголосий гомін птахів у гаю – 
розуміємо, що все це не могло виникнути із хаосу, що все це ство-
рив Всемогутній Творець, Який вдихнув у нього життя. Сам Бог, 
подивившись на Своє творіння, дав йому оцінку: дуже добре. Лю-

дину ж, створену на Божу подобу, Він поставив володіти усім і на-
ділив її мудрістю, словом, здатністю творити, щоб вона могла про-
славляти цим свого Творця.

К
ожній людині Бог дає таланти, але не кож-
на використовує їх для Його слави. Милу-
ючись Божим творінням, відчуваючи Його 

красу і велич, людина не може залишатись бай-
дужою, її серце переповнюють почуття захо-
плення, радості. Але людина, яка розуміє, що 
всесвіт створений Божою рукою, сповнюєть-
ся благоговінням перед Тим, хто дав їй життя 
і повноту щастя. Вона вдячна за все Творцеві 
і, бажаючи висловити свої почуття, прослав-
ляє Його велич у музиці, в образотворчому 
мистецтві, у поезії чи в сердечній молитві та 
в щоденному житті. 

Сьогодні поговоримо про красу і велич 
Бога та Його творіння в поезії. Поезія, ху-
дожнє слово – це «не розмова побутова, а це 
свято, як любов», це «завжди неповторність, 
якийсь безсмертний дотик до душі», – пише 
Ліна Костенко.

Цар Давид, найвизначніший поет усіх ві-
ків, автор книги Псалмів – хвалебних гімнів, 
в яких прославив велич Творця і Його мо-
гутню силу, спостерігаючи Божу дію у своє-
му житті та в історії свого народу, розуміючи, 
що все підвладне Його всемогутній волі, у за-
хопленні вигукує: 
Господи, Боже мій, Ти вельми 
великий, зодягнувся Ти в велич та 
славу!
Зодягає Він світло, як шати, небеса 
простягає, немовби завісу.
Він ставить на водах палати Свої, 
хмари кладе за Свої колесниці,
Ходить на крилах вітрових!» (Пс.103)

    Усе Бог створив прекрасно і мудро, все 
знає свій порядок, тому що всім керує Його 

рука. Земля і небо повні слави Творця, і про 
це пише псалмоспівець у 18-му псалмі: «Небо 
звіщає про Божу славу, а про чин Його рук роз-
казує небозвід. Оповіщує день дневі слово, а 
ніч ночі показує думку, – без мови і без слів, 
не чутний їхній голос, та по цілій землі пішов 
відголос їхній, і до краю вселенної їхні слова!».

Богдан-Ігор Антонич, поет початку XX сто-
ліття, у своїй «Великій гармонії» оспівує ве-
лич Творця і Його творіння. Він вражений тим, 
що «слідів Його долонь повний цілий всесвіт, 
повний кожен атом».
Земля – золотострунна арфа Твоєї 
слави,
День і ніч – молитва туги і бажання,
Небо – людська ціль остання.
Все разом – велика гармонія Тебе 
славить 

(Te Deum laudamus – «Тебе, Бога, 
хвалимо»).

    
Він відчуває музику довкілля і розуміє, що 

краса Божого творіння здатна лікувати хворі 
душі, які через неї  єднаються зі своїм Творцем:
Запали на небі смолоскип блідого 
місяця,
Зорями темноту ночі просвіти,
Хай серця, що хворі є із самоти, 
потішаться,
Як побачать тисячні Твої світи.
Літня, тепла ніч угору на недеї, 
кичери
Піднесеться пахощами квітів 
багатьох.
Слухаймо великого концерту, як 
увечері
На фортепіано світу кладе долоні 
Бог».

 (Musica noktis – «Музика ночі»)
Автор впевнений, що Боже світло здатне 

проникати в найвіддаленіші  закутки темряви 
і відроджувати до життя мертві душі:

Творче сотні місяців, мільйона зір,
Майстре осяйної музики етеру,
променями сонця сходить Твій спокійний зір
в найчорнішу душу й в найчорнішу з всіх 

печеру.
 («Veni Creador». «Творче прийди»)
    Господь Всемогутній і Всюдисущий, Він 

рухає сонце і світила, наказує вітрам і стихі-
ям, Його голос чути скрізь. Ми можемо бачи-
ти Його присутність в кожному твориві: у шумі 
вітру, у нічному небі, в сонячному ранку, у мор-
ських глибинах, на гірських висотах, у домі та 
в серці людини:
На найвищій недеї гір – є Він,
На найглибшім моря дні – є Він,

На небі, гамазеї гір – є Він.
Його чути в шумі вітру та морських 
бурхливих пін,
Всюди, всюди є Великий та Єдиний;
Та найбільший Він серед убогих стін і 
в молитві дитини. 
(Deus magnificus – «Великий 
Господь»).

 З поезією Б.-І. Антонича перегукуються 
рядки поетеси Меланії Павленко-Кравченко:
Боже, Ти вічне джерело безсмертя і 
Життєдай у всесвіті яснім,
Мільярди зір тримаєш в круговерті, 
вмиваєш простір дощиком рясним,
Моря гойдаєш силою святою і 
оновляєш веснами красу.
І я думками завше із Тобою, бо 
полум’я Твоє в собі несу. 

Сучасний волинський поет Василь Марти-
нюк переконаний, що Бог, як Батько, тримає 
його у Своїх долонях: 

Мій Господи, мій Батьку, мій 
Всесильний,
Ти мудрістю Своєю непомильний.
Ні серця, ані закутку немає,
Яких Твоє проміння не сягає.
Ти світлом осягаєш всі світи,
Всі таємниці оглядаєш Ти,
Ти зазираєш в душі і безодні,
Немов вони у Тебе на долоні.
(«В Тебе на долоні»)

Поет Ігор Попович висловлює своє захо-
плення премудрістю Творця і великими ділами 
Божих рук, які творять вселенську гармонію: 
Я, Боже, в захваті, коли дивлюся
На чин Твоїх могутніх, добрих рук,
Як мудро, гармонійно заплелися
Поміж собою форма, колір, звук.
Про Тебе кожне дерево говорить,
Про Тебе кожна квітка промовля.
Про мудрість Божу колос нам 
повторить
І птах, що повертається здаля.

З любов’ю і неймовірною ніжністю звучать 
слова Зоряни Живки, яка описує Божі руки, 
здатні звершувати дивовижні чудеса:
Я ніколи не бачила Твої руки.
Хоч створили вони всі смарагдові 
луки,
Килими застелили шовкові,
Свічечки запалили бузкові
І суниці в червоне розмалювали,
А троянди росою вмивали,
Вишивали волошки в пшениці,
Розбудили джерела-криниці…
Часто як Твої руки мене колисали,
Витирали сльозу, рани в серці 
криваві
Лікували вони і терпляче, й ласкаво
Утішали біль втрати, розлуки…

Марія Звірід у своєму вірші «Величальне» 
пише, що кожне творіння говорить про велич 
Творця і складає славу Йому:

Ти Бог Великий, Мудрий і Святий!
Владика світу, Цар добра й спокою,
Ти Неосяжний, водночас простий,
Творіння все звучить Тобі хвалою!
Тобі складають славу небеса
Нічні сузір’я й зорі світанкові,
Гірських вершин неторкана краса,
Шум водоспадів, тиша вечорова.
Ти пісню дав малому солов’ю,
Весняним грозам дав свою октаву,
І світле піанісимо дощу
Звучить для Тебе у високих травах.

Якщо ж усе Боже творіння славить Всемо-
гутнього Художника і Маестро, то тим біль-
ше людина, якій Він дарував життя і мудрість 
пізнавати Його, не може мовчати. Вона праг-
не прославити Творця всього сущого. 

Ольга Лазарук пише:

Ти – мій Творець, я – твориво земне,
Недосконале по гріховній суті.
Якби Ти Духом не родив мене,
Як я жила б і що могла б збагнути?
Хвала Тобі! І знов кажу: хвала!
В моїм сирітстві став моїм Ти 
Татом…
Яка без Тебе бідна я була!
Яка тепер Тобою я багата! 

 Поет Юрій Вавринюк пише, що допоки 
людина дихає, вона покликана славити Бога, 
адже і Слово Боже вказує на це: «Все, що ди-
хає, хай Господа хвалить!» (Пс.150).
Дихаю, а значить – славлю.
Славлю, доки дихання ношу.
Тішуся райдугою в краплі,
Росами на шапках споришу.
Дихаю, а значить – вірю
Я у велич Бога і Творця,
Й кольоріють будні сірі,
І пасує усміх до лиця.
Дихаю – і славлю! Славлю Бога!
Бо ж ношу у грудях дихання Творця.
Славити – допоки слава неба
Не відкриє велич Божого лиця.

Так, людина – вінець творіння, тому вона 
повинна відображати всю красу і славу Тво-
рця своїм життям та вчинками. Життя – це Бо-
жий дар, тож прожити його потрібно так, щоб 
бути гідною донькою чи сином свого Небес-
ного Отця і увійти в Його славу.

Про це вірш Надії Кметюк, який завершує 
наш короткий екскурс у світ поезії, присвяче-
ної Всемогутньому Творцю неба і землі:
Земля і Небо! Небо і земля!
Господь благословив усе навіки:
Зірки і квіти, гори і поля,
Моря, озера і блакитні ріки.
Це – Божий світ, і ти у нім – дитя.
Бог дарував тобі Своє найвище чудо.
Бог дав тобі прекрасний дар – 
життя.
Світись життям, світись на радість 
людям!

Лідія Вудвуд
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ЛІБЕРАЛІЗМ У ХРИСТИЯНСТВІ – ЩО ЦЕ ТАКЕ?
Лібералізм став однією з найбільш серйозних про-

блем сучасного християнського світу. Існують різні 
форми лібералізму: богословський, політичний, куль-
турний, традиційний, моральний тощо.
Розглянемо лібералізм в царині богослов’я, у сфері 

ставлення людини до Бога.

Б
огослов’я людини – основна всьо-
го її життя. Від того, яким буде 
наше богослов’я або яким чи-

ном ми дивимося на Бога, на самих 
себе і на світ, що оточує нас, зале-
жать наші оцінки, наше ставлення 
до всього, що відбувається навколо 
нас, і наші дії.

Матвій, бувши свідком земно-
го життя Ісуса Христа, розпові-
дає про Його зустріч із садукеями. 

Богословські по-
зиції цього руху 
значною мірою 
нагадують бо-
гословський лі-
бералізм сього-
дення. Це один 
із найретельні-
ше замаскованих 
диявольських ін-
струментів, які 
руйнують хри-
стиян і христи-
янство в наші дні.

«Того дня при-
ступили до Нього 
садукеї, що твер-
дять, ніби нема 
воскресення, і за-
питали Його, та й 

сказали: Учителю, Мойсей наказав: 
Коли хто помре, не мавши дітей, то 
нехай його брат візьме вдову його, 
і відновить насіння для брата сво-
го. Було ж у нас сім братів. І перший, 
одружившись, умер, і , не мавши на-
сіння, зоставив дружину свою бра-
тові своєму. Так само і другий, і тре-
тій, аж до сьомого. А по всіх вмерла 
й жінка. Отож, у воскресенні котро-
му з сімох вона дружиною буде? Бо 

всі мали її.
Ісус же промовив у відповідь їм: 

Помиляєтесь ви, не знавши Писан-
ня, ні Божої сили. Бо в воскресенні 
ні женяться, ані заміж виходять, але 
як Анголи ті на небі. А про воскре-
сення померлих хіба не читали про-
реченого вам від Бога, що каже: Я 
Бог Авраамів, і Бог Ісаків, і Бог Яко-
вів; Бог не є Богом мертвих, а живих. 
А народ, чувши це, дивувався науці 
Його» (Мт. 22:23-33).

Ця історія містить відповіді на де-
кілька важливих питань, у тому чис-
лі й на питання, що таке лібералізм.

Проблема почалася з того, що 
християнство Середньовіччя втра-
тило найголовніше – благоговіння 
перед Богом як єдиним Владикою 
неба і землі, Який говорить до лю-
дей через Своє авторитетне Сло-
во – Біблію. 

Замість цього в християнському 
світі почала домінувати влада цер-
ковної ієрархії і церковних пере-
казів. Лідери віддавали безліч сил 
і засобів для утвердження Церкви 
на переказах і традиціях.

У міру того, як розвивалися наука 
і раціоналістичні погляди на світ, по-
зиції Церкви дедалі слабшали. Люди 
настільки повірили в різні тверджен-
ня наукового світу, що все, що не збі-
галося з думкою вчених, однозначно 
відкидалося. Церкву поступово витіс-
няли зі звичного для неї місця ідео-
логічного впливу. У християнському 
світі посилювалися людиноцентричні 

тенденції, багато церковних лідерів 
потрапляли під вплив цієї ідеології.

У результаті вони стали творити 
новий тип християнства, який влаш-
товував би сучасних людей. Це нове 
християнство хоча й не повністю 
ідентичне із вченням садукеїв, од-
нак має немало схожих рис.

Людиноцентричність
«Того дня приступили до Нього сад-

дукеї, що твердять, ніби нема воскре-
сення, і запитали Його» (Мт. 22:23).

 Релігія садукеїв зводилася лише 
до земного життя людей. Має значен-
ня лише те, що відбувається з нами 
тут і зараз. І це стало одним із най-
більш домінуючих елементів чис-
ленних форм сучасного лібералізму.

Ось що один із авторів пише про 
позиції ліберального християнства: 
«Церква повинна займатися не спа-
сінням окремих грішників, а органі-
зацією колективних дій зі спасіння 
суспільства. Потрібно турбуватися 
не про загробне життя, а про покра-
щення життя земного. І тоді Христос 
і християнські цінності переможуть 
у всьому світі».

Основний смисл релігії зводить-
ся до людини і її теперішніх інтере-
сів, а не до Бога і небес.

Применшення ролі Бога
Така позиція веде до применшен-

ня ролі Бога. Смисл існування всесві-
ту визначають людина і її цінності, а 
не Бог і Його воля. Бог лібералів, так 
само, як Бог садукеїв, – це Бог, який 

живе десь далеко-далеко і не зовсім 
керує всім, що відбувається на землі.

Заперечення абсолютної 
авторитетності Писання

Применшення ролі і місця Бога в 
житті людей неминуче пов’язано із 
применшенням значимості Священ-
ного Писання, позбавленням його 
абсолютної авторитетності.

Зі Слова Божого Писання перетво-
рюється на збірку мудрих висловів. 
Різниця в тому, що Боже Слово вима-
гає безумовного послуху, тоді як му-
дрі вислови хто завгодно може бра-
ти до уваги або відкидати.

Люди, що перебувають під впли-
вом різних ліберальних ідеологій, 
беруть на себе право перекроюва-
ти Біблію, як їм заманеться.

Проблема такого підходу полягає 
в тому, що авторитетність тут захо-
вана не в Бозі і Його Слові, а в лю-
дях, у спеціалістах-вчених.

Ідеологія садукеїв, так само, як 
ідеологія сучасного лібералізму, зво-
диться до релігійної людиноцен-
тричності, яка фокусується на житті 
земному і применшує або й зовсім 
відкидає надприродне. Ці люди пе-
реймаються не тим, як жити, викону-
ючи Божу волю, а тим, як знайти фі-
лософські аргументи, здатні виправ-
дати їх скептицизм щодо Писання.

Наводячи різні можливі логічні 
комбінації, вони шукають доказів 
того, що виконання тих чи інших бі-
блійних принципів неможливе.

Біблійний потоп – образ, який настільки глибоко вкоренився в 
українську і європейську культуру, що багато хто з нас знав про 
нього задовго до того, як уперше побачив Біблію. Картина ката-
строфічної повені відтворюється у багатьох фільмах-катастрофах, 
наприклад, відомому голівудському блокбастері «2012». На широ-
ких екранах найчастіше,людство гине в результаті дії якихось аб-
солютно сліпих природних сил, а люди, які рятуються, зобов’яза-
ні цим особистій сміливості, непоганій фізпідготовці і – понад усе 
– неймовірній удачі.

У 
багатьох стародавніх народів теж є опові-
дання про потоп – у тому числі й у близь-
косхідних сусідів євреїв – вавилонян. Там 

теж катастрофічна повінь губить людський 
рід, і одна людина – Утнапіштім – рятується, 
бо його попередив про прийдешню катастро-
фу один з богів – Нінігіку. Язичницькі опові-
дання схожі на сучасні блокбастери в одно-
му важливому плані – те, що відбувається, не 
має відношення до гріха і праведності. В язич-
ників причина потопу – незрозуміла примха 
богів, які потім і самі не раді, що влаштували 
таке лихо. Це не результат людських гріхів, як 
і порятунок Утнапіштіма – не результат його 
особистої праведності.

Не примха, а кара
Зовсім інакше події бачить Писання. У Бі-

блії потоп показаний як результат людського 
гріха, що ображає Бога: «І зіпсулась земля пе-
ред Божим лицем, і наповнилась земля насиль-
ством. І бачив Бог землю, і ось зіпсулась вона, 
кожне бо тіло зіпсуло дорогу свою на землі.» 
(Бут. 6:11-12). Ной з сімейством врятований, 
бо він «був чоловік праведний і невинний у 
своїх поколіннях. Ной з Богом ходив» (Бут. 6:9).

Тому, хто живе у світі, сформованому вірою 
в єдиного Бога, важко зрозуміти масштаби 
цього перевороту свідомості – для язичників 
боги істоти могутні, таємничі, що викликають 
трепет і вимагають поклоніння, але не мораль-
ні. Не в сенсі «аморальні», а в сенсі «за ме-
жами добра і зла». Жодного морального сен-
су в їх поведінці – у тому числі у влаштуванні 
потопу – немає. Боги вередливі і непередба-
чувані; захочуть – влаштують потоп, захочуть 
– випадково вихоплять з числа приречених 
людей якогось улюбленчика.

Але Бог Біблії вимагає праведності; по-
топ – результат «розбещення людей», це не 
примха, а кара, яка прийшла за злочини, що 
наповнили землю. 

Бог – не інопланетянин
Нам це може бути незрозумілим, як лю-

дям, які багато в чому вже випали з біблійної 

картини світу. Навіть коли ми готові визнати 
буття Бога, Він сприймається як якийсь могут-
ній інопланетянин, хтось, хто ззовні втруча-
ється в наші справи. 

А для людей Біблії весь світ – кожну його 
порошинку – створив і підтримує в бутті Бог. 
Усе, що ми маємо починаючи з самого нашо-
го існування, – це Його дар. Ви і я не зникли 
із всесвіту в цю мить тільки тому, що Бог під-
тримує нас у бутті.

У всесвіті, створеному Богом, гріх – це не 
просто питання соціальної дисгармонії, зіпсо-
ваних стосунків між людьми. Гріх глибоко ра-
нить всесвіт у цілому і кидає виклик Богові.

Уявіть, що ви дали мені пожити в кварти-
рі, яка належить вам, а я влаштував там зло-
дійське кубло. Я не просто став злочинцем – 
я зробив вас співучасником.

Або уявіть, що ви даєте мені користуватися 
вашою машиною, а я збиваю нею людей або 
розвожу наркотики. До тих пір, поки ви не ви-
ганяєте мене зі своєї квартири і не забираєте 
від мене свою машину, ви даєте привід доко-
ряти вам у співучасті.  Гріх – будь-який гріх – 
це лжесвідчення на Бога. Дивіться, я роблю це, 
і Бог мені не перешкоджає. Суд Божий, кара, 
що приходить на гріх, – ясна вказівка на те, 
що гріх осоружний задуму Божому про світ.

Бог довготерпить і певний час попускає 
людям ходити їх шляхами, але Його суд над 
злом і гріхом неминучий.

І в біблійному оповіданні суд приходить 
саме як потоп – бо води, особливо солоні мор-
ські води, у сприйнятті близькосхідних наро-
дів – це образ смерті. 

Псалмоспівець писав: «Спаси мене, Боже, 
бо води вже аж до душі підійшли! Я загруз у 
глибокім багні, і нема на чім стати, ввійшов я 
до водних глибин, і мене залила течія! Я зму-
чився в крику своїм, висохло горло моє, очі 
мої затуманились від виглядання надії від 
Бога мого!» (Пс. 68:2-4). 

Темні води смерті рано чи пізно зімкнуть-
ся над головою кожної людини – чи то під 
час грандіозної катастрофи, чи тихо, у її ліжку.

Ходити з Богом
Але оповідь про потоп – це і оповідь про 

порятунок. Ной був врятований, бо «з Богом 
ходив». Зазвичай ми «ходимо» з людьми і пе-
ред людьми, озираємося на своїх сусідів, то-
варишів по службі, знайомих. Люди схиль-
ні шукати собі дозволу на гріх – і найчастіше 
знаходять його в тому, що «усі так роблять». 

Перед потопом «бачив Бог землю, і ось 
зіпсулась вона, кожне бо тіло зіпсуло доро-
гу свою на землі. (Бут. 6:12). Люди вважають 
нормальним те, що насправді жахливе, і, схо-
же, щиро не розуміють – а в чому проблема? 
Усі так роблять вже давно… Ну, хіба що якийсь 
релігійний дивак вважає, що це неправильно.

Та Ной не озирається на «всіх». Він дивить-
ся на Бога і порівнює свою поведінку з Його 
оцінкою. Бог закликає Ноя побудувати ковчег, 
в якому врятуються він і його домашні. І тут 
ми бачимо різницю між порядною світською 
людиною і вірною Богові. Ной кориться цьо-
му дивному велінню. Він не просто пристой-
на людина серед людей украй зіпсованих – 
він людина, яка чує голос Божий і робить, що 
йому звеліли.

Спорудження ковчегу – напевно, абсолютно 
безглузда справа з погляду оточення. Сонце 
сходить і заходить, пори року змінюють одна 
одного, жодних ознак потопу, а ця дивна лю-
дина будує ковчег. Вкладає чималі зусилля в 

абсолютно безглуздий проект. Писання каже: 
«І зробив Ной усе, як звелів йому Бог, так зро-
бив він» (Бут. 6:22).

Це Твій світ, Господи
Врешті-решт починається потоп, і світ гине, 

захлинувшись у своєму беззаконні. Коли вода 
спадає, Ной висаджується на землю і звершує 
жертвопринесення: «І збудував Ной жертов-
ника Господеві. І взяв він із кожної чистої ху-
доби й з кожного чистого птаства, і приніс на 
жертовнику цілопалення» (Бут. 8:20). 

Нам це, може, не дуже зрозуміле – але в 
біблійному контексті це має очевидний сенс. 
Людина отримує від Бога весь світ – і звер-
шує жертвопринесення на знак визнання цьо-
го факту. «Це Твій світ, Господи».

Бог укладає з Ноєм заповіт – і це теж різ-
ко протиставляє біблійну розповідь язичниць-
ким легендам. Бог переймає на Себе певні зо-
бов’язання, дає обіцянку: світ більше не буде 
зруйнований водами потопу. Бог благослов-
ляє Ноя і його потомство. На знак цього за-
повіту Бог встановлює веселку.

Головні елементи оповідання про Ноя – 
гріх, суд, віра, праведність, порятунок, жертва, 
заповіт, новий початок – наскрізні для всієї 
Біблії. Як головні теми в симфонії, вони пов-
торюються знову і знову, дещо змінюючись і 
водночас залишаючись тими ж. 

Історія Ноя служить прообразом багатьох 
біблійних подій – і передусім подій Нового 
Заповіту. Більшості наших сучасників це може 
здатися незрозумілим. Ми живемо у світі, дуже 
бідному на сенси, де в кожного оповідання є 
тільки один сенс – репортаж. Але відносно 
донедавна освічені люди думали інакше – і 
текст, і історичні події, і повороти особистої 
долі означали значно більше за те, що лежа-
ло на поверхні. Вони бачили невичерпно гли-
боке й абсолютно актуальне для нас послан-
ня, що і тепер сповіщається там, де ми зазви-
чай не бачимо нічого.

Назавжди актуально
В історії Церкви починаючи від апостолів  

оповідання про Ноя сприймалося як проо-
браз реалій Нового Заповіту. З погляду апо-
столів оповідання про Ноя стосується нас 
найбезпосереднішим чином. Потоп означає 
прийдешній суд; ковчег – Церкву, в якій спа-
саються вірні; жертви, які приніс Ной, вказу-
ють на жертву Христову. Приймаючи хрещен-
ня ми стаємо, як Ной, новими людьми в ново-
му світі. Церква закликає всіх людей зайняти 
своє місце в ковчезі спасіння – врятуватися 
від потопу гріха і смерті.

УВІЙТИ ДО КОВЧЕГУ
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Церква «Спасіння Боже»
Неділя: 12:00-14:00 

(Богослужіння)
Четвер: 20:00,

П’ятниця: 21:00 
(розбір Біблії)
Субота: 18:00 

(молитовне служіння)

ЗАПРОШУЄМО 
НА БОГО СЛУ ЖІННЯ 

в Івано-Франківських церквах 
християн віри євангельської:

Адреса: 
вул. МОЧУЛЬСЬКОГО, 1 

(на Майзлях). 

ЩОНЕДІЛІ –  
о 10 год., 

ЩОСУБОТИ –  
молодіжне  
служіння о 19 год. 

Адреса: 
вул. ГАЛИЦЬКА, 203

ЩОНЕДІЛІ –
о 10 год.,

ЩОСЕРЕДИ –

о 19 год.

Християнська церква
«ВІФЕЗДА»

За адресою:  
м. Львів, вул. В. Великого, 4 

Чекаємо вас!

Богослужіння 
відбувається:

Неділя - 11:00
П’ятниця - 18:30

ВДЯЧНЕ СЕРЦЕ…

ЯК ВПОРАТИСЯ З ПОГАНИМ НАСТРОЄМ

У такий нелегкий для України час так хотілося б наповнювати-
ся лише позитивними емоціями і за все дякувати Богові. Адже 
Творець з великою любов’ю створив нас для такої незвичайної 
краси! Він прикрасив землю яскравими барвами, щоб наповнити 
нашу душу гармонією. І від нас очікує лише одного – вдячності.
Це єдино правильна реакція з нашого боку. І це щось значно 

глибше, ніж можна думати. Слово Боже говорить: «Ні про що не 
турбуйтесь, а в усьому нехай виявляються Богові ваші бажання 
молитвою й проханням з подякою» (Фил. 4:6).

В
дячність – це не почуття, це вибір, рішен-
ня, це спосіб життя. Бог хоче, щоб задов-
го до того, як Він відповість нам, ми ви-

являли Йому вдячність. «Подяку складайте 
за все, бо така Божа воля про вас у Христі 
Ісусі» (1 Сол. 5:18). Це воля Божа. 

Я помітила, що неможливо бути вдячним 
і водночас перебувати в депресії. Ці стани 
суперечать один одному. Невдячна людина 
– це горда людина.

Тому раджу завести щоденник всіх бла-
гословень і всього доброго, що стається з 
вами. І ваше серце наповниться радістю.

Не дивіться на те, чого в вас нема, але дя-
куйте за те, що ви маєте, і ваше ставлення 
до життя зміниться. Псалмоспівець Давид, 
одного разу зрозумівши це, наказав душі: 
«Благослови, душе моя, Господа, і не забу-
вай за всі добродійства Його!» (Пс. 103:2).

Вдячність – корисна річ. Зі стресом най-
краще справиться той, хто вміє із вдячністю 
ставитися до всіх подій у житті.

«Серце радісне добре лікує, а пригно-
блений дух сушить кості» (Пр. 17:22). Чому? 
Тому що вдячне ставлення до життя виро-
бляє в нашому тілі певні хімічні речовини, 
які створюють хороший настрій.

Там, де вдячність, – там щастя. Там любов. 
Вдячність – це стан, коли немає нікого, на кого 
можна злитися чи ображатися. Адже ми ро-
зуміємо, що незручні для нас люди просто 
вчать нас, як не треба поводитися.

Вдячність – це стан, коли ти практикуєш 
життя без гніву.

Якщо ми не розвиваємо звичку дякува-
ти Богові і людям, ми упускаємо можливість 
для чуда у своєму житті.

Ріта ФЕДОРЧУК.

З Біблії дізнаємося, що Бог – Святий, а люди-
на грішна. Цар Давид, автор псалмів, каже: 
«Святий Господь, Бог наш!» (Пс. 98:9). Апо-
стол Павло пише: «Всі згрішили і позбавле-
ні Божої слави» (Рим. 3:23).

Г
ріх – це більше, ніж обман, 
крадіжка чи аморальний 
спосіб життя. Це відхід від 

Бога і життя на свій розсуд. Гріх 
створює між нами і Богом ве-
личезну безодню, здолати яку 
не допоможуть навіть найбла-
городніші справи. І ця безодня 
робить неможливим особисте 
спілкування з Ним.

У Старому Заповіті опису-
ється, як євреї приносили жер-
тви священнику: бездоганне 
ягня, голубку чи теля. Тварину 

вбивали, і священник розбриз-
кував його кров на жертовнику, 
щоб тимчасово покрити гріх.

Такі жертвоприношення 
символізували істину про те, 
що одного разу прийде Боже 
Ягня, Чия кров не тільки при-
ховає людський гріх до часу, 
але змиє його назавжди.

Виконалося це пророцтво в 
Новому Заповіті. Ісус Христос 
каже: «(Боже) Жертви й при-
ношення Ти не схотів, але тіло 
Мені приготував. Цілопалення 

й жертви покутної Ти не жа-
дав. Тоді Я сказав: Ось іду, в 
звої книжки про Мене напи-
сано, щоб волю чинити Твою, 
Боже! (Євр. 10:5-7).

Бог послав Свого Єдино-
го Сина, Агнця Божого, Ісуса 
Христа пролити кров на хре-
сті Голгофи для викуплення на-
ших гріхів.

І лише через Ісуса Христа 
ми можемо пізнавати Бога і 
підтримувати зв’язок з Ним 
– і просто зараз, і у вічності.

Ми всі були грішниками, але 
Бог полюбив нас так сильно, що 
послав Свого Сина померти на 
хресті, щоб кожен, хто визнає 
це, отримав вічне життя. 

Подібно до засудженого, 
який очікує неминучої страти, 
але якого раптом звільняють, 
ми можемо отримати прощен-
ня за свої гріхи завдяки смер-
ті і воскресінню Ісуса Христа.

Така висока любов неосяжна 
для людського розуміння. Божа 
любов безумовна, її не мож-
на заслужити, вона породже-
на Його милістю і благодаттю. 

Він любить нас, незважаючи 
на наше свавілля, гріхи, слаб-
кість і егоїзм. Він хоче звільни-
ти нас, щоб ми жили у свобо-
ді, сповнені радості і любові. І 
нам вже не потрібно боятися 
Бога, Який так любить нас. Ми 
можемо цілком довіряти Йому.

На запитання, які місця з Писання допомагають впора-
тися з поганим настроєм, можна почути чимало відпо-
відей. Та одна відповідь нас дуже здивувала – «ніякі».
Як таке може бути? Насправді може, якщо розгля-

дати Писання як книгу з набором магічних фраз, які 
варто лиш промовити – і все навколо зміниться. І в 
тяжкі моменти відкривати Писання навмання, наді-
ючись натрапити на ту магічну фразу.

С
лово Боже діє не так. Але діє, бо 
воно – живе і діяльне, гостріше за 
будь-який меч (Євр. 4:12). І діє в 

житті віруючих людей (1 Сол. 2:13).
Слово Боже нагадує дітям Божим 

про те, хто вони для Бога і які обіт-
ниці обіцяні їм на кожен день. 

І коли в чиєсь життя прийдуть сум-
ніви, наприклад, щодо їхнього статусу 
як дитини Божої, досить перечитати 
тексти з Ів. 1:12 і Гал. 3:26-27, і вони 
стануть мечем, який розвіє всі сум-
ніви і поверне впевненість у серце.

Коли якісь життєві випробування 

стануть тягарем, нести який вже не-
можливо (хоча до цього не варто до-
пускати, але це інша тема), можна пе-
речитати заклик Ісуса з Мт. 11:28-30, 
пораду з 1 Петр. 5:7 і підбадьорен-
ня з Пс. 68:20 і проголосити у своє 
життя, – і прийде бажаний спокій.

Насправді у Слові Божому є обітни-
ці для всіх сфер нашого життя, які здат-
ні не лише поліпшити настрій, а й кар-
динально змінити наш життєвий шлях.

Але щоб ці обітниці діяли, Слово 
має стати нашою щоденною пожи-
вою. І тоді в потрібний момент воно 
оживе і обов’язково допоможе.

Л. Б.

ЛИШЕ ІСУС МОЖЕ 
ПРОСТИТИ ГРІХ

Чи Бог любить кожну людину? Безперечно! У цьому 
не може бути й сумніву. Бог – людинолюбець! І це Його 
незмінна риса. Гори зрушаться, пагорби похитнуть-
ся, але Його любов від людини ніколи не відступить. 
(див. Ісаї 54:10). Бог вірний і зректися Себе не може.

У
тім, так само, як Він не може 
відвернутися від нас, неможли-
во  також, щоб Він прийняв нас, 

закриваючи очі на наші гріхи, зло-
чини й беззаконня. Бо, знову-таки, 
Він вірний і зректися Себе не може. 
Бог не може миритися з гріхом. Не 
може і край. Хоч стій хоч плач. Хоч 
трісни, але з гріхом Бог миритися 
не може і не буде. Ніколи.

Отож Божа справедливість, себ-
то Його вірність, не може дозволи-
ти Богові відвернутися від людини 
й водночас вона не дозволяє Йому 
прийняти нас через наші гріхи. 

І перше і друге − і відкинути й 
прийняти − Бог не може зробити, 
бо Він вірний і зректися Себе не 
може. Ось чому біблійна історія − це 
постійна череда відкинення і при-
йняття, які слідують одне за одним 
і яким немає кінця краю. 

Та врешті-решт ця проблема зна-
ходить свою вирішальну розв’язку на 

хресті. В Ісусі Христі ми були ОСТА-
ТОЧНО засуджені як грішники, і вод-
ночас НАЗАВЖДИ прийняті як діти.

Ми були відкинуті і прийняті од-
ночасно. Навіки. Так працює вику-
плення: грішник має померти, щоб 
була живою людина. І це можливо 
тільки в Христі, тільки через віру і 
тільки через дію Святого Духа.

Бог любить грішника, але нена-
видить гріх. А оскільки гріх став на-
шою другою натурою, то й помер-
ти повинен грішник. Тому потріб-
но скинути з себе стару людину з 
її пожадливостями і зодягнутись у 
нову, себто в Христа.

Саме це і робить хрест − розпи-
нає наше старе «я», щоб жили вже 
не ми, а Христос жив у нас. Ось чому 
хрест не спасає всіх автоматично, 
але тільки тих, хто вірою розіп’яв-
ся із Розп’ятим на хресті.

Себастьян Тегза.

ДИЛЕМА


